


PA SMO SPET TU
Oboroženi z dobro voljo in pogumom začenjamo 14. letnik'naše revije in tišč im o ’ pesti, da bomo kljub 

pomanjkanju rotacijskega papirja lahko redno izhajali. Nekoliko se je namreč zataknilo že pri prvi številki, ki 
bi morala b iti natisnjena 1. oktobra, pa ste jo  dobili v roke kar nekaj dni pozneje.

V letošnjih osem številk Revije GM vnašamo kar precej sprememb. O d ločili smo se, da bomo skladatelje 
predstavljali malo drugače ko t doslej, osrednji dve strani pa namenili vsakič drugi zanimivi temi. V prvi 
številki ju posvečamo novim metodam glasbenega pouka. Malo več bomo pisali o plesu, pa o ljudski glasbi, 
jazzu, reggaeju . ., še dalje bomo predstavljali glasbene knjižnice in trgovine, nove plošče, kasete in 
publikacije; seveda bomo pridno beležili zanimive glasbene dogodke pri nas in na tujem. Veliko teh 
prispevkov se bo najbrž sukalo okrog dogajanja v ljubljanskem Cankarjevem domu, ki vse bolj postaja naše 
najbogatejše ku lturno prizorišče. Zato bomo v vsaki številki tudi opozarjali na prihodnje zanimive prireditve, 
za katere bomo seveda dovolj zgodaj izvedeli.

Sezona v Cankarjevem domu se je s septembrom razbohotila do te mere, da človeka skoraj mine volja, da 
bi se sploh od loč il, kaj bo šel gledat in poslušat, in kaj ne. In vse kaže, da bo tako tja do poletja. Začelo se 
je s festivalom znanstvene fantastike, ki je privabil tako množico ljubiteljev in radovednežev, da si niti 
razstave v preddverju ni bilo mogoče v miru ogledati. Za vstop si moral imeti namreč vstopnico in po 
možnosti še značko Press! Za nami je tud i že ,,polnozveneči" otvoritveni koncert, pa predstava moskovske 
rock operre, koncert imenitnega bolgarskega moškega zbora Kaval . . .

V teh dneh poteka prireditev Video 83, ki prikazuje prodor sodobnih medijev in bo trajala do 10. oktobra
— vzporedno z ljubljanskim sejmom elektronike. V tem mesecu boste lahko šli v Cankarjev dom poslušat 
prvi koncert sim fonikov RTV Ljubljana, tr i  abonmajske koncerte orkestra Slovenske filharmonije, komorni 
koncert Srebrnega abonmaja in komorni koncert Glasbene mladine Mladi mladim, Iva Pogoreliča. britanskega 
kitarista Carlosa Bonella, orgelski recital Jaroslave Potmešilove iz Prage, odlične izvajalce Severnonemškega 
radia s Haendlovim Samsonom, koncert Tria Lorenz ob 25-letnic njihovega nastopanja, Delavski pihalni 
orkester iz Zagorja pa britanski jazzovski ansambel Kinkard Ouintet. Imeli boste kaj izbirati, le dovolj zgodaj 
si morate zagotoviti vstopnice — in ne pozabite, da imajo dijaki in študenti pri mnogih prireditvah možnost 
50-odstotnega popusta! Zal je v glasbenem programu tega doma okusu mladih obiskovalcev odmerjenega bolj 
malo prostora. Pa o tem kdaj drugič.

KAJA ŠIVIC
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Klavdij Tutta v akciji -  slikanje na panoja

GORIŠKO
KULTURNO POLETJE

Tridnevni program Goriškega kul
turnega poletja od 23. do 25. 
avgusta letos je napovedoval zanimiv 
dogodek. Toliko bolj zanimiv za 
Glasbeno mladino, ker je v vlogi 
glavnega organizatorja nastopalo 
mlado, pred dobrim letom na novo 
obujeno občinsko društvo Glasben« 
mladine iz Nove Gorice.

Le redkokje se namreč najdejo 
mladinke in mladinci, ki so priprav
ljeni vzeti škarje in platno v roke in 
skrojiti prireditev, ki izvira iz želja 
in potreb mladih in je namenjena 
mladim. Vsepovsod namreč še pre
vladuje utečeni način glasbenomla- 
dinske dejavnosti, ki se kaže v 
prirejanju šolskih koncertov, organi
ziranem obisku kulturnih prireditev 
in podobnem, kjer o vsebinah 
odločajo odrasli oziroma vzgojitelji 
v imenu mladih. Seveda ne gre 
zanikati pomena takšne dejavnosti, 
vendar pa so prav zaradi tako 
uveljavljene prakse mladi organiza
torji goriške prireditve naleteli na 
veliko težav z občinskimi „predstav- 
niki oblasti", ko so stvar prevzemali 
v svoje roke.

Treba je poudariti, da je ideja o 
Goriškem kulturnem poletju zrasla v 
glavah peščice navdušenih novogori
ških mladincev, ki so se ob sodelova
nju občinskih ZKO, KS, OK ZSMS 
in KUD Praska sami lotili zadane si 
naloge. Osnovni namen prireditve je 
bil s prikazom raznovrstnega kultur
nega udejstvovanja umetnikov — 
amaterjev in profesionalcev -  animi
rati prebivalce tega poleti nekoliko 
pustega mesta, kjer so (žal ne le 
tam) javni lokali edino prizorišče 
(kakršnegakoli že) dogajanja.

Prireditev je potekala na parkiri
šču pred Kulturnim domom, kjer je 
bil vse tri dni že od jutra med nejbolj 
delavnimi mladi akademski slikar 
Klavdij Tutta'. Njegovo iskanje medi- 
tiranskih prastruktur je sprejemala" 
glasba iz zvočnikov, ki je bila temat
sko izbrana. Prireditev se je namreč 
začela odvijati navidezno dokaj spon
tano, brez pravega „pompa", brez 
slovenskih pozdravnih govorov. Med-

-  tem ko sta dva mladinca postavljala 
panoje za razstavo svojih fotografij 
in se je ob velikem slikerjevem 
platnu že nabralo nekaj radoved
neže/, je kamion pripeljal material 
za oder, ki ga je bilo treba sestaviti 
do večernega nastopa slo
venske alternativne scene. Šele po
poldanski nastop novogoriške pihal
ne godbe je zdramil mimoidoče in 
privabil številne poslušalce oziroma 
opazovalce. Glasbeni mladinci so 
uspešno prodajali tematski številki 
revije Mi mladi, eno GM-jevsko in 
drugo-posebno pesniško številko, ki 
je v okviru prireditve predstavljala 

^ ! mlade novogoriške pesnike. Gnečo
*  parkirišču so izkoristili tudi člani

<$9tudentske gledališke, animacijske 
k ‘-Mulične skupine Ana Monro iz

'1k  jrftjb|iane-
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Z nastopa gledališke skupine Ana Monro — Roza

Na večernem nastopu je vskočila 
italijanska skupina Flaxy, od 
štirih napovedanih slovenskih alter
nativnih skupin pa smo slišali le 
novogoriške Volksvvagne. Ob njih 
naj bi se predstavili še Make up 66, 
Marcus 5 in Gastarbajtrs, ki skupaj 
nastopajo na kaseti, katero je v 
okviru svoje propagandne sejemske 
dejavnosti izdalo Gospodarsko raz
stavišče v Ljubljani, na popoldanski 
tiskovni konferenci pa predstavil 
njen zastopnik Božo Žabjek.

Čeprav je naslednjega dne priredi
teljem ponagajal dež in so najmlajši 
poslušali Matejo Koležnik le v 
vrtcu namesto na množičnem sreča- , 
nju v borovem gozdičku, pa je bil 
večerni del programa kljub presta- j 
v itvi ,v malo dvorano Kulturnega j 

doma vrh prireditve. Zvrstili so se 
miadi, ki se na različne načine 
ukvarjajo z glasbo: Erika in Ingrid 
Mačus (petje in kitara), oktet 
Vrtnica, Valentina Rehar (flavta), 
Renata Leih iz Maribora (ameriška 
country glasba), Tomaž Pinter in 
Nino Moreškič iz Maribora (violina 
in kitara), Aljoša Kosor, Dare 
Šuligoj in V ladim ir Kavčič (kitari, 
marakas) ter skupina Stribor, ki 
zasluži še posebno pozornost in jo  v 
današnji številki tudi podrobneje 
predstavljamo.

Nad uprizoritv ijo  Držičevega 
Botra Andraža v izvedbi gledališke 
skupine PD Soča iz Kanala so bili 
navdušeni pretežno starejši obisku- 
valci, saj ima gledališka kultura v  
NG že svojo tradicijo. Z vk ljuč itv ijo  
te skupine v program so si mladi 
organizatorji p ridobili simpatije 
tako rekoč vseh slojev prebivalstva, 
ki so sprva z zadržanostjo opazovali 
dogajanje na prizorišču, nato pa je 
zanimanje za prireditve rasio iz 
dneva v dan. Na nobeni prireditvi ni 
bilo vstopnine.

Tretjega dne je novogoriško kino- 
podjetje v okviru prireditve predva
jalo f i lm  Hair. Nastopili so še mladi 
novogoriški rockerji: Samo Vremes 
s prijatelji, 57 Trnovo in Dynamite 
ter kantavtor Stojan Gec iz Štanjela, 
za zaključek pa še novogoriška 
skupina Avtomobili.

Goriško ku lturno poletje je slone- 1 
lo na prizadevnem, neplačanem delu 
skupine glasbenih mladincev, ki so 
uspešno predramili novogoriško po- ! 
letno m rtvilo. Zaradi nekonvencio
nalne oblike prireditve so zbudili i 
dovolj pozornosti med mladimi, ki j 
bodo v bodoče laže našli način za 
uveljavljanje svojih umetniških pri
zadevanj. Po začetku, ki je bil 
resnično težak, si organizatorji : 
lahko obetajo v bodoče več finanč
ne in moralne podpore v lastnem 
okolju. V gibanju oz. organizaciji 
Glasbene mladine pa bi bilo zelo 
koristno, če bi jih začeli posnemati 
še v kakem drugem slovenskem 
kraju. Fotografija
DARJA FRELIH J 0 2 E SUHADOLN



KAJ POČNO 
NAŠE GM

GM MARIBOR 
V PRETEKLI 
SEZONI

Glasbena m ladina M aribor je v 
rninuli sezoni mladim ljubiteljem
glasbe organiz ira la veliko zan im i
vih in kvalitetnih prireditev. Prog
ram GM je obsegal gledaliike in 
koncertne abonmaje: opere, bale
te, drame, s im fonične, kom orne in 
vokalne koncerte. V sezoni 1982/83 
so imeli 7 abonmajev s 6 programi 
za osnovne šole, 8 abonmajev s 3 
program i za srednje šole, tj. vsega 
66 prireditev. Vse prireditve, ki so 
bile zajete v abonm aju, so šole 
lahko kup ile  tudi izven abonmaja, 
šo le  si že lijo  še več izvenabonm aj- 
skih prireditev, ki pa zaradi omeje
nih finančnih  sredstev n i fo  izved
ljive. Glasbena mladina Maribor 
pokriva vso severovzhodno Slove
nijo od Ptuja prek Lendave do 
Koroške. Največ prireditev je 
b ilo  v un ionski dvorani, v SNG, na 
Pedagoški akadem iji, na G im naziji 
M iloša Zidanška in v TAM. Tri šole 
so v Cankarjevem dom u v L jubljani 
poslušale orgelski koncert Milka 
Bizjaka. Na koncertih  GM so na
stopali: M ariborski oktet. M ladin
ski pevski zbor Maribor, m aribor
ski opern i orkester, Kom orni o rke
ster Maribor, zakonca O m erze l— 
Terlep sta predstavila ljudske inst
rumente. M ariborski oktet je gos
toval tud i za m ladino v Beltincih, 
Lendavi, Murski S oboti in Tišini. 
'P rireditve so povsod bile lepo 
obiskane.

Posebej naj om enim o najpo
membnejše prireditve, koncerte 
Kom ornega orkestra M aribor in 
orkestra mariborske Opere, na 
koncertih  je sodeloval tud i M lad in 
ski pevski zbor Maribor. Vsi kon 
certi so b ili jun ija , tj. ob izteku 
sezone (prej opern i g lasbeniki 
niso bili na vo ljo). Najprej je 
osemkrat nastopil Kom orni o rke 
ster Maribor, ki ga sestavlja dvajset 
članpv opernega orkestra s solisti, 
ko m o rn i ansambel je m lademu 
občinstvu predstavil od lom ke iz 
koncertov za razne instrum ente in 
GfMister tehle skladateljev: J. Chr. 
Bahca, Hummla, Koželuha, Stami- 
tza, Vanhala in L. M. Škerjanca. 
Solisti so bili: Dušan Krnjak, oboa, 
Srečko Kovačič, klarinet, Darko 
Kovačič, kontrabas, in Jaroslav Bi- 
lik, violina.

M ladinski zbor M aribor, ki se 
lahko ponaša s številn im i prvimi 
nagradami na tekmovanjih  doma 
in v tu jin i, je navdušil z muzikaln im , 
ku ltiv iran im  petjem. M ladi pevci so
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izvajali a capela Petrovičevo sklad
bo in Praetoriusov Motet, z orkes
trom  pa S uchonovo skladbo V o l
kovi in Haydnovo Pesem z od lično  
solistko, č lan ico  zbora. Spored 
koncerta, sestavljen za mlade po
slušalce, je bil zanim iv in poučen. 
Le škoda, da kom orn i orkester ni 
predstavil nobene cele skladbe. 
Branko Rajšter, ki smo ga dotlej 
poznali predvsem kot izvrstnega 
zborovskega d irigenta, se je tud i 
pred orkestrom  zelo dobro  izkazal. 
Upajmo, da bo še večkrat imel 
p riložnost pokazati tudi takšne 
kvalitete. Spremno besedilo  je b ilo  
prem alo razumljivo, ker je bil na
povedovalec obrn jen stran od 
m ikrofona.
Orkester SNG M aribor je nastopil 
tud i osemkrat, ponovno je sodelo
val M ladinski pevski zbor. Mladi so 
spoznali zahtevnejša dela (sodob
nih) slovenskih skladateljev. Uvod
na točka sporeda je bila Serenada 
za godala Benjam ina Ipavca, nato 
smo poslušali zgodnje delo M arija 
na Gabrije lčiča, Preludij za tenor, 
m ladinski zbor in godaln i orkester 
(solist je bil tenoris t Janez Lotrič). 
Za konec smo pris luhn ili kantati 
Vilka Ukm arja Starka za vasjo na 
besedilo Srečka Kosovela, za ba
riton, m ladinski zbor in orkester 
(solist bariton is t Jaka Jeraša). D i
rigent je b il Kristijan Ukmar, ki je 
pripravil tud i od ličen komentar, 
primeren mladim poslušalcem (več- 
činoma osnovnošolcem ), ki so vse 
koncerte obiskali po lno številno in 
pozorno sledili zahtevnemu spore
du. V bodoče bi kazalo takšne 
prireditve pripraviti prej, pred za
k ljučkom  šolskega leta.
MIRA MRACSEK

GM JESENICE
Ta Glasbena mladina je že nekaj 

let izredno aktivna in se dobro 
vključuje v ku ltu rno  življenje svoje
ga kraja. Od zagnanosti posameznih 
sodelavcev pa je seveda odvisno.

ko liko  je tega delovanja, zato so 
pri vseh društvih, pa tud i pri Glas
beni mladini, „bo ljša " in ..slabša" 
obdobja. Prav zato smo se letos 
namenili v vsaki številki revije GM 
nekaj prostora posvetiti našim glas- 
benomladinskim društvom po Slo
veniji, da spoznamo, kaj počno, kje 
pravzaprav so in kakšne načrte in 
želje imajo.

Rožnato ni nikjer, saj je za boga
to delovanje poleg volje in delovnih 
pogojev potreben tud i denar, k i ga
v ku ltu ri in izobraževanju vse bolj 
primanjkuje. K ljub  temu pa v mno
gih krajih mladi niso brezbrižni in 
sami kro jijo  svoje ku ltu rno življe
nje. Prav na Jesenicah se Glasbena 
maldina, ki je samostojno društvo z 
odborom in komisijami, povezuje s 
š tir im i občinskim i dejavniki — 
Skupnostjo otroškega varstva, Izo
braževalno skupnostjo, Kulturno 
skupnostjo ter Zvezo kulturn ih 
organizacij.. Te tud i financirajo štiri 
različne programska sklope glasbe- 
nomladinskih dejavnosti — v vrtcih, 
osnovnih in srednjih šolah ter med 
amaterji.

Slavko Mežek, glasbeni pedagog 
in eden najaktivnejših jeseniških 
ku ltu rn ih  delavcev, ki je Glasbeno 
mladino v tem delu Slovenije prvi 
organiziral, pravi takole' ..Postali 
smo potreba, vsak učenec in dijak 
je abonent enega programa, v 
osnovnih in srednjih šolah imamo 
klube GM, Glasbena mladina je 
prevzela kolektivno mentorstvo nad 
glasbenimi dejavnostmi v srednjih 
šolah (te dejavnosti vključujejo 
zbor, klub, ples in fo lk lo ro ). Klubi 
so lani organizirali izlete v Cankar
jev dom v Ljubljani, imeli so ciklus 
predavanj o rock glasbi, seveda pa 
mladi pripravljajo tud i svoje k lub
ske programe. Na leto izpeljemo 
okrog sedemdeset prireditev, ki so 
zaželene in dobro sprejete, tud i na
ši izvajalci v občini nas imajo v 
zavesti in radi sodelujejo. Največ 
težav je pravzaprav s kadri — pre
malo mladih sodeluje v samem de

lovanju GM, zato tud i ni pravega 
gibanja. Nimamo profesonalnca, ki 
bi stalno skrbel za dejavnost; odbor 
in komisije se sestajajo občasno in 
se seveda posvečajo predvsem pro 
gramu, kar je pravilno, vendar osta
ja veliko vprašanj nerešenih. Oddaj, 
ki smo jih  imeli na jeseniškem ra
diu, ni več in treba jih  bo na novo 
o rgan iz ira ti. . .  Predvsem se veseli
mo, da bomo na Jesenicah dobili 
ku ltu rn i center, kjer bomo lahko 
vse kulturne programe združili in 
zasluženi del namenili tud i Glasbe
ni nladini I "

GM TRŽIČ
Precej drugačno stanje je v Trži

ču, kjer vlada ku lturno mrtv ilo , pa 
ne le v Glasbeni mladiniI V kraju 
je izredno malo prireditev, ki se 
omejujejo na „ k in o "  in proslave. 
Glasbeni mladinci si želijo to  spre
meniti, trud ijo  se v šole pripeljati 
vsaj nekaj programske dejavnosti, 
vendar j im  manjka sodelavcev. 
Glasbeni pedagogi, še tisti, ki jih 
Tržič ima, odhajajo; glasbenomla- 
dinski program pa še vedno temelji 
na naj preprostejši in tud i najcenejši 
aktivnosti — sodelovanju učencev 
glasbene šole ra  raznih občinskih 
prireditvah in proslavah.

Pedagog na glasbeni šoli in glas
beni mladinec Stane Bitežnik pravi, 
da so njihove želje čisto drugje: 
„Radi bi imeli tako društvo, k i bi 
spodbujalo glasbeno ustvarjalnost 
mladih, pomagalo mladim rocker- 
skim ansamblom, animiralo učence 
z nastopi v igricah, lastnih stvarit
vah . .  . Radi bi tud i pripravili glas
beni abonma za nekoliko starejše 
ljubite lje glasbe, ki bi jih  vozili v 
L jubljano."

Zamisli torej ne manjka, a težav 
je precej in ni j ih  lahko premagati. 
Upajmo, da j im  bo v Tržiču uspelo 
vsaj nekoliko poživiti ku ltu rno živ

ljenje mladih. KAJA ŠIV IC

Z otvoritve Ex librisa v začetku septembra na Jesenicah 
Žirovnice

nastop Orffove skupine ŠKO Prešernov rod iz



Datum

NAROČAM 
(ceno 100 N

Ime in priimek

Datum

Podpis

Revijo GM lahko kupite v Ljubljani v prodajalni muzikalij na 
Trgu francoske revolucije (nasproti Križank) in v prodajalni plošč v 
pasaži Maximarketa, oglasite pa se lahko tudi v uredništvu na 
Kersnikovi 4 v drugem nadstropju. Za celotno naročilo nam 
napišite dopisnico ali nam pošljite izpolnjeno naročilnico:

X IV . LETNIK  REVIJE GM
1  n lačam  n a  nnlnžnic i)

. .  .izvodov kompleta gradiva za tekmovanje (1 izvod revije GM 
Slovenska ljudska glasba z delovnimi listi; 2 kaseti, navodila za 
učitelja, vprašalnik in kaseta za šolsko tekmovanje, pravilni 
odgovori in točkovanje) po ceni \.000  ND

. .  .izvodov revije GM Slovenska ljudska glasba po ceni 20 ND 

. .  .izvodov kompleta 2 kaset s posnetki slovenske ljudske glasbe 
po ceni 500 ND

Ime in priimek ................................... ........... ...................... . . . . . .........

Naslov . . !........................................................................... ......................... ..

/ '  ' -  83 i'< . v v ;  ■} M  ; ' 1 ; f  ;•;>'  .
• • • ........... i"• • & j r j . imi*"in i."» ' Podpis . . . . . . .

; ' l l l l i ž i g  (za šole)t;> i ,: .1, •:
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A POPRAVKI 
PROGRAMA GMS

Začelo se je novo šolsko leto in z njim nova koncertna sezona 
8 3 /84 . Vabimo vas k poslušanju simfoničnih matinej v veliki 
dvorani Cankarjevega doma in koncertov Mladi mladim v mali 
oziroma okrogli dvorani Cankarjevega doma. Istočasno pa se 
opravičujemo za tehnične napake pri tiskanju Programa 8 3 /8 4 , ki 
so nastale brez naše krivde, in sicer:

— pod štev. 8 — Koncerti Mladi mladim — pravilni datum 6. 3. 
1984

— pod štev. 12 — Simfonične matineje — pravilni datum 21. 10 
1983 (dirigent Samo Hubad in solist Hubert Bergant)

— pod štev. 13 — Simfonične matineje — pravilni datum 5. 12. 
1983 (dirigent Milan Horvat) in

$  — pod štev. 15 — Simfonične matineje — pravilni datum 23. 3.
1CJR4

A KVIZ 
O SLOVENSKI 
LJUDSKI GLASBI

Glasbena mladina Slovenije tudi letos pripravlja množični kviz, 
tokrat na temo Slovenska ljudska glasba, ki bo potekal v letu 1984 
(finale 8. decembra 1984 v veliki dvorani Cankarjevega doma). 
Avtorica gradiva za tematsko številko revije GM o slovenski ljudski 
glasbi je Mira Omerzel—Terlep, ki bo izbrala tudi za 2 kaseti 
zvočnih primerov. Tematski številki GM bodo dodali delovne liste, 
v ostalo gradivo pa vključili še: vprašalnike in kaseto za 
tekmovanje, navodila za učitelje ter pravilne odgovore in 
točkovanje. Tekmovalni del kviza je sicer namenjen učencem 7. in 
8. razredov osnovnih šol, zaradi aktualne in privlačne teme pa 
predvidevamo, da bo gradivo zanimivo za širši krog in ga bodo 
želeli naročiti tudi „netekmovalci" (npr. samo kaseti in revijo GM 
Slovenska ljudska glasba). Ker želimo vnaprej ugotoviti naklado 
materiala za kviz '84, vas že sedaj vabimo, da gradivo naročite do 
31. oktobra 1983. Naročeni material boste prejeli do 20. maja 
1984.

Šele na podlagi vaših naročil bo Glasbena mladina Slovenije 
lahko natisnila posebno številko revije GM Slovenska ljudska glasba 
ter razmnožila kasete in drugo gradivo.

Opozarjamo vas, da po navedenem roku, 31. oktobru 1983, 
gradiva ne bo več možno naročiti!

Vse osnovne Sole bodo še posebej prejele naročilnice in obvestila
o kvizu Slovanska ljudska alashal ’

REVIJA GM LETNIK 1983/84 NEPREKLICNO NAROČAM



^JESENSKE SERENADE '84 k

Mateja Haller, Irena Vremšak—Bar in Igor saje

Izstopajoč nastop sta izvedla v 
ponedeljek, 12. septembra čelist 
Tomaž Sever in harmonikar Franc 
Žibert, ki sta že v programu 
napovedovala atrakcijo, predvsem s 
kombinacijo instrumentov. Izkazalo 
se je, da takšna zvokovna usklaje
nost ni nič nemogočega in nenavad
nega, če je tako napisana in tako 
zaigrana. Da skladbe (Guerschnig — 
Dialog za vio lončelo in harmoniko, 
1881/82, Nordheim — Dinosauros 
za harmoniko in magnetofonski 
trak, 1976, da le Motte — Štiri 
skladbe za v io lončelo in harmoniko, 
1981, Golob — Glasba za violončero 
in harmoniko, 1983, Degen — 
Capriccio za vio lončelo in harmoni
ko, 1970) niso ravno bogate, je 
razumljivo, saj komponiste zanima 
poudarjanje zvočnih povezav, ne pa 
(še) njihova umetniška plat.

Zato pa so bila to liko  bolj 
hvalevredna njuna interpretativna 
dognanja, ki so na trenutke obšla 
zahtevane prvine soigre in se iskala v 
zrelejših, nujnejših prizadevanjih, 
t is tih , ki se ponavadi lovijo nekje ob 
robovih.
MIRJAM ŽGAVEC Fotografija

LADO JAKŠA

k  ‘

Jelka in Andrej Grafenauer
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Prireditve v sklopu Jesenskih 
serenad so več kot zgledna povezava 
med poletnim i festivalskimi in tis ti
mi v novi koncertni sezoni, ki so 
domena „m očnejš ih" organizator
jev. Skrb prirediteljev (GM v poveza
vi s Trubarjevim antikvariatom in 
Moderno galerijo) še posebej velja 
domačemu poustvarjalnemu pod
mladku, za katerega se je letos ^>et 
izkazalo, da dovolj živo in zavzeto 
obliku je svoje glasbeno dojemanje. 
Razen te sveže muzikalne vabljivosti 
imajo Jesenske serenade še druge 
prednosti, ki pripomorejo k večje
mu obisku mlade publike. Brezpla
čen vstop in pa dovolj arhaičen 
ambient pripomoreta, da je finanč- 
no-akustičnim pogojem za posluša
nje tud i zadoščeno. Edina pomanj
k ljivost je pravzaprav prostorska 
stiska, zaradi katere je bilo dogaja
nje v atriju  na trenutke zadušljivo.

Nastopi štirih manjših komornih 
skupin, ki smo j im  b ili priča v dneh 
od 5. do 15. septembra, so pokazali 
izrazite razlike v odzivanju na 
glasbo. Le-to je b ilo  ponekod 
srhljivo zaresno, npr. igranje na 
„ž ive ali m rtve" dua Sever—Žibert,

k

ponekod fantastično nemogoče — 
„p r i le tn i"  Srbski godalni kvartet, 
ponekod pa do meje muzikalne 
presunljivosti — Jelka in Andrej 
Grafenauer, in Irena Vremšak—Bar, 
Mateja Haller, Igor Saje.

Bogu bodi potoženo, ampak 
Schubertov Kvartet v c-molu in 
Haydnov Kvartet op. 76 št. 10 res 
ne bi smela biti deležna takega 
smelega debelega siromašenja, ki 
jima ga je izkazoval Srbski godalni 
kvartet iz Beograda v četrtek, 15. 
septembra. Muzikalno tako rahla 
disciplina se je znašla v rokah 
glasbenikov, ki bi lahko svoj enotir
ni temperament prelili v odgovarja
jočo  glasbo, namesto da se mučijo  z 
neodgovornim prisvajanjem Haydna 
in Schuberta. Tehnična nedoraslost 
je naravnost bila v ušesa, predvsem 
pa poljubno iskanje tonov, ki jih  v 
partitu ri ni.

Čisto drugotnega pomena so bile 
tehnične pomanjkljivosti pri sopra
nistki Ireni Vremšak-Barovi (pone
deljek, 5. september). Šibka dikcija 
in artikulacija (preveč zastrti, skrče
ni vokali) in intonančna nesigurnost 
so sicer kazili petje, vendar ji te 
težave zaenkrat predstavljajo jasno

k

smer, v kateri je treba delati. 
Skladbe Dovvlanda, Haendla, Seiber- 
ja je oblikovala prepričljivo muzikal
no, z nekakšno svetlo pozornostjo 
do fraze in barvnega prilagajanja. 
Enakovreden delež tega koncerta je 
pripadal flavtis tk i Mateji Haller, le 
da je bila njena igra Bacha, Haendla 
in Siegla nekoliko manj izrazita, 
toda tehnično dovolj obvladana. 
Kitarist Igora Saje, ki je obe solistki 
spremljal, bi lahko kdajpakdaj tvegal 
silovitejši ton, k i bi ga malo ponesel 
s trde, zemeljske pručice.

Nekaj podobnega velja tud i za 
čelistko Jelko Grafenauer (četrtek, 
8. septembra). Telemannovo Sonato 
v a-molu in Vivaldijevo Sonato v 
e-molu je odigrala z uravnoteženo 
mero muzikalnih zahtev, a s prema
lo osebne prizadetosti. Ostale sklad
be, Welffensov Tafelmuziek, Brind- 
lova Ten — String Musič in Bauman- 
nov Duo za kitaro in violončelo so 
bile bolj ..in form ativno" kakor pa 
glasbeno zanimive; solistka se je 
izkazala z raznovrstnim barvnim 
niansiranjem, pri tem pa ji je bil 
k itarist Andrej Grafenauer v veliko 
pomoč.

Srbski godalni kvartet Tomaž Sever in Franc Žibert



A JA Z  NISEM NIČ REKEL” k.

Sever: Do neke mere so še 
svobodni, Niso zastrupljeni s preti
ranim muzejstvom, ki vlada na na
ših koncertn ih odrih.

Žibert: Mislim, da pri organiz ira
nju koncertov GM nima prave 
koord inacije  z zaledjem, To, kar 
midva študirava, to  je garanje, zato 
bi b ilo  potrebno s tem programom 
še kje nastopit i;  saj ne zahtevamo 
honorarjev.

GM: Pa ti sam kdaj kaj predla
gaš?

Žibert: GM je še največ naredila 
za mlade koncertanta.

GM: Kakšne so drygače možno
sti za afirmacijo; sodelovanje z 
orkestri, druge oblike komornih 
koncertov?

Sever: Slabe. V glavnem smo od
visni od lastne iniciative, sami vzpo
stavljamo direktne kontakte.

GM: To je pa težko, saj gre za 
razne ustaljene oblike sodelovanja 
in tudi navade...

Sever: Navade in predsodke in 
imena, ki nastopajo v programih. 
Če primerjam delovanje teh' insti
tucij z delovanjem tistih  v Zagrebu 
ali Beogradu, imajo tam mladi več 
možnosti,  ker so v vsakem pogledu 
institucije bolj aktivne.

GM: Toliko se govori o tem, daje  
treba razmajati temelje utečenemu 
programskemu krogotoku, vendar 
to predstavlja določeno izposta
vljanje. In ravno tu se nadarjeni 
mladi umaknete, iščete možnosti v 
tujini.

Žibert: Ne gre to liko  za vprašanje 
k o n c e r t o v ,  sa j m o ž n o s t i
vseeno so, bolj gre za spremembe 
v sistemu šolanja, to pa je v mojem

primeru komplic irano. Svoj inst
rument bi rad uveljavil kot enako
vreden, mu dal vlogo, ki mu gre. 
Vendar ga še zmeraj poučujejo na 
star način: s tehniko igranja, ki je 
za zahtevnejšo g lasbo neprimerna. 
Problem je tudi kvaliteta inst
rumenta, od katere je odvisno, kaj 
in kako lahko igraš. Čese zaposlim 
v Ljubljani, bi se moral spoprijeti s 
'številnimi napakami pri vzgoji

Sever: Za glasbenike, ki se 
vračajo iz tujine, družba premalo 
skrbi. Najprej f inancira njihov štu
dij, potem pa jim  ne da prave 
možnosti, da bi p r idobljeno znanje 
vračali. Ne gre to l iko  za pomanj
kanje lastne volje kot za pogoje de
la, kjer pa ekonomski faktor ni vse. 
Tu so tudi težave pri vk l jučevanjuv 
ku lturn i prostor. V tu jin i je na 
primer navada, da se dviga raven 
kvalitete orkestra z rotacijo vodil
nih funkcij. O rgan iz ira joavd ic i je in  
če glasbenik ne odgovarja več, ga. 
preprosto zamenja jo z bolj sposo- 
sobnim. Od vodje grupe je namreč 
odvisno, „kako igra cela skupina. 
Takega načina rotacije pa v naših 
orkestr ih ni.

GM: Počnemo to namerno a l i ' 
pozabljamo na to možnost?

Sever: Mislim, da je to preprosto 
sistem samoobrambe. (Prepuščafn 
tvoji razsodnosti):

GM: Ta sistem očitno v svojih 
trdnih povezavah dobro funkcioni
ra na škodo kvalitetnejših pre
mikov, mar ne?

Sever: Ja no, kar sem rekel, sem 
rekel.

Žibert: Jaz nisem nič rekel. 
MIRJAM ŽGAVEC

zdelo, da je taka kombinacija  stilno 
neustrezna.

GM: In vendar si igral Bachovo 
suito na solističnem koncertu spo
mladi. Zanimivo bi bilo slišati 
priredbo starejših skladb.

Žibert: Že, vendar zaenkrat to ne 
prihaja v poštev, ker mislim, da je 
treba predstavit i ravno sodobnejšo 
glasbo, saj l judje še nimajo prave
ga odnosa do nje.

GM: Poslušalca želita torej pre
pričati, da so privlačne tudi zvočne 
povezave, drugačne od tistih, ki se 
jih je navadil sprejemati. To je pa 
hkrati tudi že naša Ahilova pe'.a, še 
posebno, kar zadeva odnos do 
neznanega, bolj oddaljenega...

Sever: Jasno, v tem pogledu je 
Ljubljana dokaj mrtva.

Žibert: V Nemčij i ni nič nena
vadnega, če kdo igra Bouleza ali 
ostale moderniste. Tam to v veliki 
meri podpirajo, tudi finančno, pa 
še pri š tudiju  ima moderna glasba 
od loč ilno  vlogo.

GM: Kako vidva kot solista obču
tita usmerjenost glasbene prog
ramske politike pri #as? Koliko sta 
odvisna od institucij, kakšne so 
možnosti delovanja mimo njih?

Sever: Potrebno se je prilagajat 
povpraševanju.

GM: Kakšno je to povpraše
vanje?

Sever: Glasbena mladina na pri
mer skuša s svojimi programi pribli
ževati glasbo mladim, *ki se šele 
srečujejo z njo, oz. nimajo še pravih 
izkušenj.

GM: So pa vseeno bolj odprtlkot 
obiskovalci abonmajskih koncer
tov.

Ko se glasbenik i vračajo s šola- 
nj5 v tujim, naleti jo v domačem o k 
olju na nemalo težav. Tudi čelist 
Tomaž Sever in  harmonikaš Franc 
Žibert, ki sta v sklopu Jesenskih 
serenad pripravila imeniten nese- 
rednadni večer, dosedaj še nista 
bila deležna pravih stimulacij .

m - -  Čelo in harmonika predsta
vljata laiku bizarno kombinacijo. 
Zanima me, kako zvenita inst
rumenta v skupni igri. Je poudarek 
na zvočni homogenosti ali bolj na 
zvočni individualnosti posamezne
ga instrumenta?

Žibert: Ker je to nova kombinac i
ja,je predvsem pomembna izbira in 
usklajevanje specifičnih barvitosti 
obeh instrumentov.

GM: Koliko se harmonika prila
gaja z izbiro registrov?

Žibert: Izkoristi zvočne možnosti 
in to ravno z menjavanjem re
gistrov. Prilagajanje je bolj odvisno 
od kvalitete instrumenta; na har
monik i je posebno problematičen 
d inamični razpon.

Sever: Predvsem z igranjem v 
pianissimu. Godalo ima namreč 
dobre možnosti izzvenevanja in 
tihega nastavljanja zvoka, kar je 
zelo pomemben konstrast.

GM: Po kakšnem ključu sta izbi
rala program? Koliko je sploh napi
sanega, kakšna je možnost selek
cije, eventuelne transkripcije?

Žibert: Skladbe so origina lne 
(najstarej^a je iz 1.1970); nastale so 
v Nemčiji", v krogih, kjer se kom po 
nisti s takim i oblikami glasbe še 
posebej ukvarjajo. Sodobnejših 
skladb sva se lotila zato, da ne bi 
prihaja lo do 'razn ih  očitkov. Če bi 
npr. igrala Bacha, bi se poslušalcu
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1]iv za današnji Seveda pa osta
jajo v okviru naše ljudske pesmi in ji 
ne dodajajo tujih glasbenih primesi 
(npr. ameriškega ali angleškega 
countryja), razen pri parodiji. Do
dajajo samo tiste načine oz. prijeme, 
ki so značilni za Balkan. Oblikovati 
skušajo folk ansambel, kateremu je 
primarna slovenska ljudska pesem.
V svoj repertoar občasno vključuje
jo tudi italijanske-primorske pesmi, 
vendar to le izjemoma, ker ne želijo 
zaiti na Zahod.” Sicer pa igrajo v 
glavnem „žuraške" vesele pesmi in 
ne posegajo po baladnih in liričnih 
temah.

Pri zbiranju glasbenega in tekstov
nega materiala in aranžmajih sodelu
jejo vsi člani skupine Stribor. Iz 
vsake pesmi poskušajo izvleči speci
fičnost (recitative, parlande. ., 
to nekoliko predimenzionirajo, da 
pesem popestrijo in jo „naredijo" 
privlačno, zabavno za današnji čas. 
Največji delež pri tehničnih aranž- 
manih ima David Šuligoj ki,' kot 
pravijo ostali člani, ..najbolj*pozna 
vse te stvari in obvlada največ in
strumentov".

Težave novogoriške skupine Stri
bor so podobne kot pri drugih 
podobnih ansamblih. Zelo težko je 
poiskati ljudski material, kajti do
stop do njega je predvsatfc stvar 
posameznikove iznajdljivosti. Po
trebno je veliko volje in časa, da 
poiščeš ljudi, ' \  so pripravljeni zape
ti ljudsko pesem, ki še ni zapisana, 
še več volje pa je treba za iskanje 
ljudskih instrumentov. Striborji želi
jo sčasoma v svojo igro vključiti 
tudi violino, okarino, žveglo in še 
nekatere druge instrumente.

Glasba skupine Stribor ni filozof
sko obarvana, saj sami zanikajo 
obstoj lastne filozofije (ki je sicer 
danes pri glasbenih ansamblih 
običajna). Zato pa poudarjajo igro, 
saj poskušajo vsak svoj nastop izde
lati kot teatralno razgibano in za
bavno sceno. Ker pa je dandanes 
nujno opravičiti svoj obstoj in svojo 

.ustvarjalnost pred širšo družbeno 
skupnostjo, le-to eden od članov 
skupine pojasnjuje takole: „Jaz
imam rad to muziko, rad pojem, 
sviram, ta muzika mi je všeč in sem 
prepričan vanjo in v to kardelaml" 
in ob tem še zelo resno, a nekoliko 
cinično in ironično pripomni: 
„Sicer pa se naša glasba ravna po 
smislu dialektike, razvoja in usklaje
vanja nasprotij — to je naša bistvena 
značilnost, mi se ne ustavljamo, 
vedno gremo naprej proti novim 
vrednotam . . .  Pa to ni naša filozofi
ja!" (Smeh ostalih.članov skupine — 
skupine brez lastne filozofije!).
TATJA NA  GREGORIČ

SKUPINA 
STRIBOR

Novogoriški „folk bend" balkan- 
ike narave ali vokalno-instrumetalna 
skupina, ki povezuje glasbo, besedo 
in igro na zabaven, ljudski način, 
poskuša po svoje približati tradicio
nalno ljudsko pesem današnjemu 
človeku.

Člani skupine Stribor so vsi dijaki 
oz. študentje: Iztok Mlakar (kitara, 
glas, mandolina, ..idejni vodja"), Na
tala Pavletič (0ra£na in kljunasta 
flavta), Malnič Andrej (kitara), N»- 
nad Sedevčič (mandolina, bouzuki, 
glas), Aljoia Kosor (kitara, glas). 
David Šuligoj (basovska kitara),

1 Alenka Paravan (glas, ropotulja).
V  Sloveniji je vse bolj priljubljena 

glasbena produkcija in reprodukcija 
na osnovah ljudskega materiala. Na
stajajo različni glasbeni sestavi, ki 
ljudsko pesem zelo različno povze
majo in prirejajo. Nekaterim je pri 
ustvarjanju in poustvarjanju važnejši 
že znani ljudski napev, drugim ljud
sk i besedilo, tretji uporabljajo zgolj 
nekatera ljudska glasbila, četrti so le 
..ljudsko" oblečeni in se poskušajo 
„ ljudsko" obnašati, p e ti. . .  o po
polnosti tipičnega folk ansambla pri 
nas pa najbrž ne moremo govoriti. 
Na žalost gre velikokrat le za izkori
ščanje ljudskega gradiva in spremi
njanje ljudske pesmi.

Profesionalcem — etnomuzikolo
gom in etnologom — to vsekakor ni 
pogodu, dejstvo pa je, da prav ta 
..smer" glasbe postaja vse bolj pri
ljubljena. Tisti, ki bi se morali ob 
tem zamisliti in opredeliti, se sprašu
jemo: ali dopuščati spreminjanje 
ljudskega materiala in popularizacijo 
ljudske pesmi na etnično nečist 
način? (Sicer pa, kdo lahko trdi, da 
obstaja samo etnološko zapisana ali 
preverjena ljudska pesem kot edina 
prava? Edina prava ljudska pesem — 
če o njej sploh lahko govorimo — je 
najbrž samo tista, ki je še vedno živa 
med ljudstvom.)

Skupina Stribor nima strogo pro
fesionalnega — etnološkega odnosa 
do fjudskega materala, četudi se ima 
za „foik bend". Njena želja je le 
ohraniti ljudsko pesem tako, kot jo 
sami čutijo in dojemajo v danem 
času in okolju. V  svojo zasedbo tudi 
ne vključujejo tipičnih, tradicional
no ljudskih glasbil, ker je le-te danes 
zelo težko dobiti, ampak dodajajo 
klasičnim instrumentom (kitari, 
flavti) akustična glasbila drugih kul
tur: mandolino, bouzuki, tamburi
co. Zanimivo pa je, da so v svoj 
sestav pritegnili tudi basovsko kitaro 
(prvotno so nameravali kontrabas), 
ki jo poskušajo čimbolj izkoristiti 
pri aranžmanjih. Tako električni 
zvok vsekakor zapolni celotno zvoč
no sliko ansambla. Stribor torej ni
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ortodoksna akustična skupina. Sami 
instrumenti ji niso najpomembnejši, 
četudi poskuša iskati avtentičen 
zvok, vendar pripisuje večji pomen 
ljudskemu besedilu, ki ga največkrat 
ohranja v prvotni obliki. Vanj pose
ga le z glasbeno-govorniml elementi, 
ki zvenijo ljudsko (jodlanje, citira
nje, intervali terce, sekste, 3 /4  ali 
2 /4  ritmični obrazci. . . )  Ljudsko 
pesem  poveem a tako , da 
išče in jemlje notne zapise ali ustno 
izročilo, ki po njenem mnenju — 
omogoča zanimive interpretacije.

Za člane skupine Stribor (Stribor 
je ime nagajivega škrata ali demonč- 
ka, ki zna tudi pomagati in svetova
ti) je bistveno, da hočejo obdržati 
staro slovensko pesem, ki pa jo 1

želijo posredovati tudi na zabaven, 
prijeten način, da postane že izpeta 
pesem v njihovi interpretaciji zabav
na za vse, in ne samo za določen 
krog ljudi. Ljudsko pesem prenašajo 
v okvire lastne interpretacije in jo 
prilagajajo današnji publiki. Zaveda
jo se namreč, da je bila ljudska 
pesem nekoč drugače posredovana 
ljudem, saj so jo največkrat igrali in 
peli v krogu družine ali manjšega 
števila ljudi, medtem ko jo danes 
posredujejo pred ^iršo publiko v 
koncertni obliki. Pri Striborjih torej 
ne moremo iskati avtentične ljudske 
pesmi, ker v bistvu samo izkoriščajo 
dani ljudski material in ga posredu
jejo tako, da postane simpatičen, 
zanimiv za današnje ljudi, sprejem-



OZADJE
JAZZ
FESTIVALA

Po izredno uspelem in o rgan iza
cijsko b riljan tno  izpeljanem jazzo
vskem festivalu, ki je bil letos prve 
dni ju lija  v N ickelsdorfu, sem prosil 
enega od organizatorjev, hkrati 
letos odgovornega za izvedbo 
programa, da mi pove kaj več o or-., 
ganizacijskih  težavah, ki skoraj 
vedno sprem lja jo  tovrstne d ogod 
ke.

Reinhard Stoger, ki mu je uspelo 
urediti tako, da je na tem tridnev
nem festivalu vse teklo brezhibno, 
je to rad storil. Usedla sva se na 
gostiln iškem  vrtu (prostor, kjer se 
omenjeni festival odvija, je pravza
prav gostiln ica, oder pa je na vrtu) 
ter se pomenkovala o jazzovskem 
dogajan ju  v Avstriji in še posebej o 
fenomenu, imenovanem KONF
RONTACIJE NICKELSDORF.

Nickelsdorfski festival ima že 
osemletno tradicijo. V tem času je 
organizatorjem uspelo iz lokalno 
ljubiteljskega jazzovskega dogod
ka razviti mednarodni festival, ki 
pa je do danes ohranil ista izho
dišča, kot jih je imel v začetku — 
poudarek na alternativni sodobni 
improvizirani glasbi, predvsem na 
njenem jazzovskem delu.

Sprva so, se ve, svoje ambicije 
uresničevali s pom očjo  avstrijskih 
jazzovskih skupin, kasneje pa so 
začeli vabiti tud i tu je  g lasbenike in 
skupine, ki danes sem izredno radi 
prihajajo. Zato ni čudno, da so na 
pamflet, ki so ga izdali pred dvema 
letoma ob petletnici delovanja, 
lahko natisn ili imena svetovnega 
vrha sodobne jazzovske glasbe, ki 
so jih že v prvih petih letih tod 
predstavili.

Slabo uro pred tem pogovorom  
mi je eden od nastopajočih pove
dal, da se pogosto  boji nastopiti 
prav zaradi občinstva, ki marsikdaj 
ni sposobno sprejeti tistega, kar bi 
g lasbenik rad povedal- v N icke ls
dorfu pa se tega ne boji — publika 
je tu dobesedno idealna, okolje je 
izredno prijetno, akustika izvrstna 
in ozvočenje imenitno. N ickelsdorf 
je za tega glasbenika posebno 
doživetje. Reinharda sem vprašal, 
kako si zagotovijo  kader, saj je za 
o rgan izacijo  in izvedbo programa 
nujna delovna sila, ki je 'gotovo 
draga.

,,Vsi, "ki nam pomagajo", je 
odgovoril ' „so naši prijate lji. Vsi'te 
tri dni de lamo brezplačno, iz idea
lizma tako rekoč. Ekipa, ki je letos 
pripravila  in izvedla program, je 
bolj ali manj stalna." Resnično so 
vse, od vstopnine do strežbe v gos
tiln i pa tudi zahtevnih tehničnih 
opravil pri ozvočenju, opravili m la
di navdušenci. Čeprav jim  n ihče ni 
plačal, so delovali kot uigrana sku 
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pina, delali pa so tri dni nepre
kin jeno. In ob koncu so se zbral, 
ter se nasmejani slikali za spomin. 
Take delovne sile ne m oremo niti 
najeti niti plačati.

Seveda sva se s sogovorn ikom  
dotaknila  tud i finančnega vpraša
nja. Karnet oziroma tridnevna kar
ta je bila po 550 avstrijsk ih  šilingov. 
Takole na h itro  preračunano pri
b ližno 3000 dinarjev. Seveda og ro 
mno za naše razmere, ne pa tudi za 
avstrijsko občinstvo, saj se kupna 
moč naše in avstrijske publike raz
likujeta v prib ližnem  razmerju 1 : 4. 
Kakorkoli že, petsto prodanih 
kom pletov (to liko  dopušča vrt, na 
katerem so koncerti) n ikakor ne 
zadošča za stroške festivala, ki 
obsegajo vse — od honorarjev iz
vajalcem pa do uglaševalca klavi
rja. Reinhard je odgovoril s podat
ki: 25% jim  zagotavlja deželno g la 
varstvo, pri katerem pa si morajo 
podporo  zagotoviti vsako leto zno
va; nato je tu prihodek od prodanih 
kart — kar 60% ga je; ostalo po

skušajo ,,p okrit i"  z reklam iranjem  
in gostiln išk im i uslugami. In k ljub 
temu, da so imeli lani oko li 70 000 
šilingov izgube, letošnja prired itev 
ni bila nič okrnjena.

Vsak mesec med letom sta v 
N icke lsdorfu  po dva jazzovska 
koncerta. Dejaven je tud i jazzovski 
k lub v okusno urejeni gostiln išk i 
kleti, kjer so poleg koncertov tudi 
f ilmske projekcije.

Zanim alo me je tudi, odkod p ri
haja publika.

Na festival in koncerte priha ja jo 
obiskovalci iz cele Avstrije pa tudi 
iz zamejstva. Jazzovski klub pa 
poleg domačinov, ki so ljub ite lji te 
glasbe, obisku je  tud i občinstvo z 
Dunaja, čeprav je  tam m nogo 
jazzovskih klubov, kot so Miles 
Miles...

A li je še kje v Avstriji kaj jazzov
skih prireditev?

Sogovorn ik je (na moje veliko 
začudenje) najprej obm olkn il, na
to pa dejal, da so prired itve med 
seboj nepovezane. Naštel pa mi je

nekaj krajev: poleg Dunaja, kjer je 
ponudbe zares dovolj, so tu še Ul- 
richberg, Salzburg, Graz... Vendar 
v Grazu jazzovsko življenje nek
o liko  zamira.

Omenil sem že. da so ob petle
tn ici delovanja izdali majhen lepak 
z imeni glasbenikov, ki so pri njih 
že nastopali. Tudi sicer so tisko 
vine reden spremljevalec jazzov
skih prireditev v N ickelsdorfu. 
Vsak koncert sprem lja prav lično 
oblikovan plakat, ki ga tiska jo ven i 
sami barvi (da je ceneje) in ga kar 
sami obliku je jo, kot je skrom no 
povedal Reinhard. Vsako leto poš
lje jo  programe svojih prireditev na 
p rib ližno  petsto različnih krajev in 
tako svet kar najbolje obveščajo o 
svojem delovanju.

Prijeten klepet sva morala ko
nčati, ker so ga spet klicale o b 
veznosti, čeprav na dan f>o festiva
lu vsi počivajo. Treba je b ilo  
posprem iti glasbenike, k i so nasto
pali prejšnji večer.
JAKA F0RST



J  JAZZ - ANTIBES k.
m  ■

V množici francoskih jazz 
. festivalov je Mednarodni jazz 

festival v Antibesu med najsta
rejšimi. Letos je pod vročim  in 
dragim tu ris tičn im  ažurnim 
soncem izzvenel že štiriindvaj- 
setič. Glasbeni k r it ik i, ki so 
spremljali festival v francoskem 
časopisju, so ga imenovali f e 
stival pevcev in pianistov"; 

upravičeno, saj so nastopili 
npr. Ella Fitzgerald, Nina Si
mone, The Starš o f Faith in 
Ray Charles pa Oscar Peterson, 
Cecil Taylor, Randy VVeston, 
Paul Bley, Me Coy Tyner, 
Herbie Hancock, Chick Corea 
in s slednjim v duetu tud i bolj 
„k la s ičn i"  pianist Friedrich 
Gulda.

Z luksuznimi hoteli na eni 
strani in ograjenimi peščenimi 
plažami na drugi festivalsko 
prizorišče pod vedrim nebom 
ni hudilo pravega glasbenega 
vzdušja; k ljub veliki trad ic iji je 
v Antibesu festival zaradi tu r i
stov, ne pa tu ris ti zaradi festi
vala. Tega občutka se človek 
težko otrese, ko vidi najprej 
program festivala — ta posega 
predvsem po vrsti znanih imen

• in bi mu težko pripisali izdela
no programsko po litiko  — nato 

' pa strukturo poslušalstva, ki je 
' zasedlo razpoložljive sedeže 
; (nekaj marij ko t 3000) le na 
r; Koncertih velikih imen klasič

nega jazza — Oscarja Peterso- 
na. Elle Fitzgerald, Raya Char
lesa. Dosti manj odmeven pa je 
b il na primer večer, na kate
rem so nastopili pianist Cecil 
Ta'ylor s solističnim recitalom, 

. .gden tehnično najboljših in

ustvarja Ino-vsebinsko najširših 
sodobnih klarinetistov Michel 
Portal z odlično zasedbo New 
Unit (iz katere poleg Portala iz 
sodelovanja z V inkom  G lobo
karjem poznamo še tolkalca 
Droueta, iz zadnjega ljubljan
skega jazz festivala pa se lahko 
s p o m n im o  tud i izrednega 
trombonista Georgea Levvisa) 
in še vedno (ali pa že spet) 
glasbeno in scensko zelo atrak
tivn i A rt Ensamble o f Chicago.

Nedvomno je bil ta večer kva
lite tn i vrh festivala med pred

stavitvami sodobnega eksperi
mentalnega jazza.

Da „stara garda" še ni za 
odpis, je pokazala zlasti Ella 
Fitzgerald, ob legendarni B illy  
Holiday in Sarah Vaughan, po 
mnenju mnogih, tretja „velika 
dama jazza", ki j i sicer marsi
kdo še vedno lahko očita pre
malo čustveno petje in občas
no pomanjkanje domišljije, ni
hče pa ne more ostati hladen 
ob njenem neverjetnem tempe
ramentu, obču tku  za pravo 
dramaturgijo koncerta in pro
dornem razkavem glasu, ki

aŠ

Tradicionalen, a za povprečnega turista še najbolj privlačen 
jazz je s svojimi Jazz Messengers v Antibesu igral tudi dobrodušni 
A rt Blakey.

kljub pevkinim 65. letom ni 
izgubil moči.

Največ živega jazzovskega 
muziciranja, s sicer klasičnim 
stiln im  izhodiščem v hard 
bopu, je dal večer z znanimi 
imeni; k itarist Joe Pass v soli
stičnem uvodu ter saksofonist 
Jacky Mc Lean, vibrafonist 
Bobby Hutcherson, pianist 
Tete M onto liu , bobnar B illy  
Higgins, basist Herbie Levvis in 
glavna zvezda večera — troben
tač Dizzy Gillespie, so potešili 
želje občinstva po klasičnem 
jam sessionu.

Ob precej zasoljeni ceni 
vstopnic (prib ližno od 850 do 
1600 d in  za en večer) je bilo 
stalne mlade publike razmero
ma malo, večina mladih, ki pa 
si je privoščila ogled enega fe 
stivalskega večera, je izbrala 
več kot tr iu rn i nastop pred
stavnikov „popularne črne 
godbe" — kot jih  je najavil 
napovedovalec — Kind Sunny 
Adeja in njegovih The Afričan 
Beats. Dvajset nigerijskih glas
benikov igra t.i. Juju Musič 
(dudu glasbo), ki sloni na glas
benem dialogu med „govore- 
č im i bobn i" in pevci, King 
Sunny Ade pa je to  ob liko iz 
dvajsetih let našega stoletja po
sodobil z e lektričn im i kitarami 
in klaviaturami. Precej skomer- 
cializirana in temu primerno 
odlično zrežirana predstava te 
popularne črne plesne glasbe je 
avditorij spravila na noge in 
pokazala, kakšno glasbo prav
zaprav potrebuje mondeno ob
morsko letovišče.

MOJCA ŠUSTER 
Fotografija: DARKO MENART

MARIBORSKI DNEVI 
MULTIMEDIALNIH PREDSTAV

Naslov je dolg, a zato tudi 
^'marsikaj pove. V Mariboru de- 
''.'luje Jazzovski center, ki ga vo- 
* ;d i ’ Brane Rončel, pri plesni de- 
'^'javnpsti pa mu pomaga Petra 

Večeri, ki so se zvrstili 
27., 28. in 29. avgusta v 

•vfduorafiici mariborskega podjet- 
£ir.ja; tNigrad (v popolnoma delav
s k e m  oko lju ), so le eden od 
U)m ultim edia ln ih dogodkov, ki 
' ' ' f ih  ta 1 jazzovski center priprav-

u •

■ k

Ija in z njim i tud i gostuje po 
manjših krajih.

Prvi in tre tji večer sta pod 
naslovom O či in srce povezo
vala poezijo, fotografijo , glasbo 
in ples. Brane Rončel je z ime
n itn im i likovnim i ilustracijami 
na platnu ter zvočno podlago 
opremil zbirko amaterskih pe
smi, ki jo  je izdala Zveza ku l
tu rn ih  organizacij Gornja Rad
gona, s plesom pa sta sodelo
vali Petra in Barbara Plečko. 
Drugi večer je bil posvečen 
velikemu jazzovskemu glasbeni
ku Johnu Coltraneu, zadnja 
predstava pa je na svoj način 
osvetlila afriško izročilo V dru
gem in četrtem  večeru smo še

posebej lahko uživali v im enit
nih plesnih improvizacijah Pet
re in Barbare, ki ju poleg g ib 
čnosti odliku je jo tud i velika 
fantazija, muzikalnost in širo
ko znanje, ki si ga pridobivata 
po svetu. To je resnično PLES, 
gibanje telesa, ki ve, kaj hoče, 
ki zna izraziti lastno zamisel/in 
občutje, ki zna prisluhniti glas
benemu motivu in se odzvati 
ritm u. Glasba Johna Coltranea 
pa Alvina Jonesa, Richarda Da 
visa, ljudska afriška glasba, pes 
mi in pripoved Abbey Linco 
I n . . . ,  vse to  povezano z gi 
bom in tehnično brezhibnimi 
projekcijami od ličn ih  fo tografij 
obrazvo, stavb in pokra jin , ki

imajo v dogodku svoj smisel — 
ustvarja posebno razpoloženje 
in zahteva gledalčevo in poslu- 
šalčevo zbranost. Vsekakor je 
tak dogodek svojski užitek, ki 
ga današnja stopnja tehnične 
razvitosti naravnost ponuja, a 
se ga malo ustvarjalcev lo ti na 
pravem koncu. Uspeh takšnih 
dogodkov prav gotovo temelji 
na uigrani skupini, v kateri st 
ideje in okusi zlivajo v skupin
skem ustvarjanju. KAJA ^

A
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^PRODAJALNA GLASBE^.
Dolgo smo se jezili, ker je 

nimamo, se spraševali, zakaj in kako 
da ne, vzdihovali po njej, zdaj pa 
smo jo končno le dobili — glasbeno 
prodajalno namreč. Od trgovine 
Glasbene matice sem ni bilo mogoče 
v Ljubljani kupiti vsege notnega in 
besednega glasbenega gradiva, plošč 
in kaset — v specializirani trgovini. 
Sredi julija smo na Trgu Francoske 
revolucije, nasproti vhoda v Križan
ke, dobili zelo okusno in namenu 
primemo opremljene pftstore, v 
katerih je Driavna založba Slovenije 
odprla tri glasbene oddelke — 
oddelek za prodajo glasbene litera
ture, oddelek plošč in kaset ter 
glasbeni antikvariat.

Da bi zvedeli, po kako zavitih 
poteh je do odprtja trgovine le 
prišlo, kaj lahko trenutno v njej 
dobimo in kaj lahko pričakujemo v * 
bodoče, smo se pogovarjali z njenim 
vodjem, skladateljem Alojzom Ajdi
čem.

Ajdič: ..Društvo slovenskih skla
dateljev je bilo v vedno večji 
prostorski stiski, v vseh njegovih 
prostorih so se nabirali kupi notnega 
gradiva, zato so že dalj časa 
razmišljali o možnostih razširitve. Iz 
prostorov zdajšnje prodajalne, ki so 
tik pod Društvom, so se stanovalci 
izselili in Društvo je nameravalo 
vanje preseliti svojo literaturo ali '  
narediti knjižnico. . .  Idej je bilo 
več, ob tem pa je tudi urednica 
glasbenih publikacij pri Državni 
založbi Slovenije, Pavla Uršičeva 
izrazila željo, da .bi DZS odprla 
posebno glasbeno prodajalno. Želje 
in zamisli so se združile, po 
precejšnjih organizacijskih naporih 
in tudi zapletljajih je do glasbene 
trgovine v teh prostorih le prišlo. 
Mislili smo, da bo otvoritev že 
konec maja, potem pa je bila 14. 
julija."

•Kakšni so prvi vtisi, so vas kupci 
hitro ..odkrili"? Po čem največ 
povprašujejo?

Ajdič: „V  začetku, med počitni
cami, so se ljudje največ zanimali za 
plošče in kasete; zdaj, ob začetku 
šolskega leta pa največ kupujejo 
instrumentalno literaturo za alasb-. 
eno šolanje in splošne glasbene 
šolske učbenike, najmanj pa je 
zanimanja za partiture. Tudi knjige
o glasbi gredo dobro v promet, tako 
da sem kar presenečen. Pri posluša
nju plošč in kaset večjih pripomb na 
kvaliteto ni. Na tem mestu je seveda 
treba poudariti, da pokrivamo iz
ključno področje t. i. resne glasbe in 
jazza.

Poslušalnica (okrogel, morda 
malce utesnjujoč prostor za eno 
osebo, v katerega se poslušalec zapre 
s pomočjo vrtljivega sedeža, katere
ga naslonjalo je podaljšano v predel
no steno; op. p.) je zelo učinkovita, 
zlasti mlajše takoj navduši, starejši 
pa si jo ponavadi najprej malo s 
strahom ogledujejo.

Kaj pravzaprav nudite obiskoval
cu, poklicnemu glasbeniku ali glas
benemu ljubitelju, v vseh troh 
oddelkih?
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Ajdič: „Praktično vsa glasbena 
literatura, ki izide pri nas, je tudi na 
naših policah. Posebej moram po
udariti, da imamo na primer vso 
zborovsko literaturo, ki jo je bilo 
prej moč dobiti predvsem na Zvezi 
kulturnih organizacij, ter edicije 
Društva slovenskih skladateljev. Po
vezali smo se že z Noto iz Knjaževca, 
s Prosveto iz Beograda in Muzičko 
naklado iz Zagreba, da bomo lahko 
založeni tudi z vso njihovo glasbeno 
literaturo. Prav po zaslugi Muzičke 
naklade imamo že zdaj veliko 
notnega gradiva založbe Peters Iz 
Leipziga, ki je sami še ne bi mogli 
tako hitro dobiti.

Glasbeni antikvariat je tudi že 
zaživel, čeprav še nismo registrirani 
kot antikvariat in gre zato zaenkrat 
za t. i. komisijsko prodajo, pri kateri 
približno 3 /4  zneska od prodanega 
izvoda dobi lastnik, 1 /4  pa založba. 
Zelo veliko smo že prodali na ta

način, praktično vse sproti. V  
oddelek komisijske prodaje nam 
prinašajo največ klavirskih skladb in 
izvlečkov iz oper. Pred nekaj dnevi 
je nekdo npr. prinesel komplet 
Debussyjevih del, pa je do danes 
ostal le še en zvezek. Stranke, ki 
iščejo določeno gradivo, skušamo 
tudi obveščati, kadar nam to gradi
vo kdo prinese v prodajo; ljudje so 
za take usluge zelo hvaležni.

Kako pa je z uvozom?
Ajdič: ..Veliko je možnosti pove

zovanja z vzhodnoevropskimi založ
bami — iz Leipziga, Piage, Budim
pešte, Varšave; že maja smo pri njih 
naročili predvsem zbrana dela glas
benih klasikov v obliki žepnih 
partitur — po tem ljudje veliko 
sprašujejo — kaže pa, da je pri njih 
postopek precej počasen; nekatere 
pošiljke pričakujemo konec sep
tembra. Prek teh založb se bomo 
lahko tudi sproti seznanjali s sodob

no glasbeno ustvarjalnostjo njihovih 
držav. Težje pa je z zahodnimi 
državami, ker nimamo deviz. Piv« 
bomo skušali zdaj sami ustvariti t 
prodajo naše literature v zamejstvu, 
zlasti v Trstu, Gorici in Celovcu. Jaz 
naj bi bil koordinator med domačim 
in tujim tržiščem; skušali bomo 
ljudi prek meje seznanjati z našo 
literaturo. Doslej te možnosti ni 
bilo, ker je več organizacij imelo 
svoje glasbene izdaje v svojih preda
lih in naša literatura nikjer ni bil« 
zbrana na enem mestu.

Bodo vaši prostori ostali ia napni 
namenjeni samo prodaji ali načrtuje
te še druge glasbene aktivnosti?

Ajdič: ..Iščemo se še. Iščemo 
stike z glasbenimi ustanovami, z 
Društvom glasbenih umetnikov, z 
Glasbeno mladino, s šolami In 
vsemi, ki se amatersko, poklicno ali 
kakorkoli drugače ukvarjajo z glas
bo. Naša želja je, da bi ta kraj postal 
zbirališče glasbenikov in ljubiteljev 
glasbe. Morda je sam prostor pre
majhen za to, a tako Festival kot 
Društvo slovenskih skladateljev sta 
nam že ponudila v uporabo svoje 
prostore, če bo taka potreba. Želel 
bi, da to res ne bi bila klasična 
trgovina, ampak bi bilo to Naše."

Privlačen videz in prijazno osebi«, 
pa vedno tudi kakšen glasbeni 
znanec, pripomorejo, da je počuti« 
v trgovini res prijetno; nihče vam 
tudi ne bo zameril, če s« bost« 
odločili le za temeljit ogled in odiii 
praznih rok. Upajmo le, da bodo 
lahko čim prej poskrbeli za zahtev
nejšo glasbene potrošnike, zlasti na 
oddelku plošč in kaset, saj med 
notami že sedaj lahko najdejo tudi 
kakšno posebnost (na primer izred
no lepo izdajo faksimila partitur« 
Slike z razstave Modesta Petroviča 
Musorgskega, ki vključuje tudi kvali
tetne reprodukcije Hertmannovih 
slik, ki so spodbudile nastanek te*« 
popularnega dela iz svetovne glasb«- 
ne zakladnice).
MOJCA ŠUSTER



USTVARJALNA
GLASBENA
DELAVNICA

Šibenik je letos že triindvaj- 
setič odprl svoje dvorane, raz
stavne prostore, učilnice, ulice, 
parke in trge vsem tistim , ki 
ustvarjajo za ,,mlajše in starej
še" otroke ter seveda mlademu 
in staremu občinstvu, kateremu 
je bilo to  dvotedensko ku lturno 
slavje namenjeno. Med 18. 6. in 
2. 7. se je zavrstilo več deset 
lutkovnih, gledaliških, plesnih 
in fo lk lo rn ih  predstav, film ov, 
literarnih srečanj, koncertov, 
razstav ter študijskih razgovo
rov (tokra t so obdelovali temo: 
„V rednotenje otroškega umet
niškega izražanja" in še posebej 
pomembnih ustvarjalnih delav
nic (likovna, filmska in glasbe
na), kjer so o troci tudi aktivno 
sodelovali.

Urednik glasbenega programa 
festivala Edi Majaron iz L jub lja 
ne je v programskem listu po
udaril, kako pomembno mesto 
ima glasba v našem življenju in 
splošni ku ltu ri ter pojasnil željo 
programskega vodstva, da zato 
„p o k r i je "  tr i bistvena področja 
ukvarjanja z glasbo: „o d  zvoka 
do glasbene ideje", „o d  ideje do 
ustvarjalnosti" in „o d  ustvarjal
nosti do osebne interpretacije".

Glasbena delavnica, vodila jo  
je profesorica Blaženka Zorič iz 
Zagreba, se je lotila teh treh 
pomembnih tem in pokazala 
mnogo zanimivih pedagoških 
zamisli, kako glasbe željno mla
dino vod iti do znanja, razume
vanja, uživanja, skratka, življe
n ja  z glasbo in za njo.

To so bili tr ije  dnevi ustvar
jalnega glasbenega pouka, daleč 
od stereotipnega učenja v glas
benih šolah. Glasbeni zvok de
lavnice ni bil zaprt v izrazne, 
teoretične in tehnične zaporni
ce klasične glasbe, temveč je 
svobodno, enakovredno in brez 
predsodkov vključeval „prije- 
me" sodobne klavirske tehnike 
in kompozicije (delavnica je 
bila pač predvsem namenjena 
klavirskemu pouku, čeprav bi 
se tak način dela dal prenesti na 
katerikoli instrument), clustre, 
svobodno tonalnost, preparirani 
klavir ipd.

Profesorica Blaženka Zorič je 
prepričana, da je sodobna glas
ba zelo blizu mladim glasbeni
kom (na žalost je pogosto zelo
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daleč glasbenim pedagogom, ki 
bi se morali še posebej po trud i
ti, m imo vseh osebnih zadržkov 
in predsodkov, da bi jo  poznali, 
razumeli in znali posredovati 
mladim) in pravi: „Današnje 
življenje, ki zahteva novo to l
mačenje časa, ni šlo mimo glas
be in glasbene pedagogike. Glas
ba se giblje po novih poteh 
mišljenja, odkriva nove tehnike 
in oblike. Eksperimentalni duh 
stoletja je omogočil obči in

glasbeni pedagogiki*)tudi po zSv 
slugi znanstveno-tehničnih do
sežkov) vstop v zlato obdobje 
neizčrpnih možnosti.

Glasbena pedagogika ne bi 
bila pedagogika, če bi bila gluha 
za zvoke glasbe današnjih dni in 
jih  poskušala vnesti v koord i
natni sistem svojih didaktično- 
metodičnih stvaritev. To  je tudi 
osnova mojih idej in prizade
vanj. Verjamem, da je pedagogi

ka dolžna povezati, ko liko r je le 
mogoče, skrajnosti in nasprotja 
klasike in avantgarde."

In kako se je odvijalo prak
tično  ..izdelovanje" zvoka v tej 
glasbeni delavnici? Najprej so 
mladi učenci profesorice Zorič 
(Matija Dedič, 10 let, V itom ir 
Ivanjak, 13 let, Nadica Majna- 
rič, 14 let in Darko Dom itro- 
vič, 18 let) izvedli več skladb, 
značilnih za klavirski ton in



klavirsko tehniko od časa čem
bala do najsodobnejših eksperi
mentov na klavirju. Že uvodni 
dve skladbi, miren in ubran 
Scarlattijev „M enuet" ter Deto- 
nijeva „K lo fu ta "  (resnična, gro
ba klofuta, cluster pianista po 
klaviaturi), predstavljeni kot 
dva skrajna pola uporabe klavir
skega zvočnega izraza, sta po
kaza li,^  kako širokem razponu 
bodo ušesa prisotnih deležna 
zvočne paše.

Po kratkem akustičnem spre
hodu skozi glasbeno zgodovino 
do danes so vsi štirje učenci 
skupaj zaigrali improvizirano

skladbo, delo vse_ četverke s 
profesorico vred. Že «ama pri
prava klavirja in drugih pri
pomočkov (prepariranje, Vstav
ljanje papirnatih trakov, žogic, 
ravnil med in na»strune klavirj. ■, 
palic za udarjanje po strunah, 
trzalk, zvoncev, magnetofona s 
posnetkom zvoka gneče na 
ulic i. . . )  je bila integralni del 
skladbe. Po končani pripravi se 
je oglasil posnetek s kasetofoila, 
klavirju pa se je približal prvi 
mladi glasbenik in začel ,,pre- 

. izkuša.:i" njegovo zvočnost
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(brkljal po klaviaturi, strunah, 
ogrodju in tudi zvoncih, k i stoje 
v bliž ini). Nato se mu je p rib li
žal drugi in začel s svojim „po- 
izkušanjem" nadgrajevati zvoke 
pravega, tako da sta se pogovar
jala v igrivem zvočnem kontra 
punktu. Tedaj sta prišla še tre tji 
in če trti ter dodala nekaj frag
mentov napisanih znanih 
skladb, improvizirano izpeljanih 
v nove kombinacije z zvoki 
prepariranega klavirja. Dinami
ka in razigranost sta naraščali, 
nato pa je vse sunkovito pre
kin il zvok zvonca. Na ta znak 
so vsi u tihn ili in v tišini „ ig ra li"  
z gibi in m im iko, ko t da muzici

rajo dalje in zvok še naprej 
kroži po zraku. Potem so le iz 
tega gibanja v tišini zopet pre
vidno zvočno vtihotapili za kla
vir in zvonce ter skušali prejšnjo 
akustično izkušnjo še bolj enot
no muzikalno izpeljati, na kon
cu pa se je vse spojilo z zvokom 
kaosa ulice, ki se je zopet zasli
šal s kasetofona in idejno za- 
okrožilskladbo.

Ta igriva, a zelo zavzeto izve
dena skupna improvizacija je 
navdušila mlade udeležence de
lavnice (v glavnem učence oko

liških glasbenih šol) in druge 
poslušalce. Bila je za mnoge 
pedagoge in otroke pomembna 
spodbuda, tako da so se učenci 
želeli tud i sami lo t it i podobne
ga ustvarjanja, skladanja, im pro
vizacije. Takoj so dobili mož
nost, da sami pripravijo (v (ni- 
slih, besedah, notah ali sliki) 
svoje zvočne zamisli (solistično 
ali skupinsko) in j ih  nato 
izvedejo. Če je kdo namesto 
takšne eksperimentalne zvočne 
improvizacije (otroci so z na
vdušenjem uporabljali „sodob- 
ne" preparirane ipd. „prijem e" 
na klavirju) želel zaigrati kakš
no naučeno, znano skladbo, je

to  seveda lahko storil in .tako je  
enakovrednost različnih stilnih 
in izvajalskih prijemov prišla še 
bolj do izraza. ,

Zatem so se mladi glasbeniki 
seznanili tud i z znaki za zapiso
vanje sodobnih instrumentalnih 
tehnik na klavirju (clustri, trza
nje žic, udarjanje s paličicami 
ipd.) ter dobili „dom ačo" nalo
go, naj sami zapišejo ali narišejo 
kakšno novo skladbo do nasled
njega dne. O troci so te na novo 
odkrite zvoke zelo plastično 
doživljali in pogosto iskali

dramsko-scenske primerjave iz 
življenja.

Profesorica Blaženka Zorič 
•p ri takšnem svobodnem ustvar
jalnem delu seveda ne zanemar
ja klasične klavirske tehnike za 
izvajanje starejše klavirske glas
be (njeni učenci so pravi 
mojstri tud i na tem področju, 
18-letni Darko Dom itrovič pa si 
celo sam piše kadence za 
klavirske koncerte, ki jih  igra, 
obenem pa piše in igra tudi 
lastne skladbe), temveč oboje 
povezuje in tako mlade glasbe
nike vodi do širokega razumeva
nja in ustvarjanja glasbe, od
prtega za duh sedanjosti in 
spoštljivega do umetnosti pre
teklosti. '

Sama pravi: „ V  navdušenju 
nad sodobno klavirsko glasbo se 
mi je porodila ideja, tla sezna
nim svoje učence s sodobnim 
glasbenim izrazom. T a ko ' so 
nastale prve moderne skladbe, 
napisane na mojo željo, name
njene najmlajšim glasbenikom. 
V njih je bilo za mladega 
glasbenika skoraj vse novo, od 
notne pisave do vsebine. Tudi 
sama sem se znašla pred težava
mi, ki so se mi sprva zdele 
skoraj nepremostljive. Nova 
„harmonska" struktura sodob
nih klavirskih skladb je zahteva
la tudi nove tehnične načine 
izvedbe. Pojavilo se je novo, 
drugačno tolmačenje tehnike 
rok. Zapisane skladateljeve 
■misli so za zvočno realizacijo 
zahtevale uporabo dlani, izteg
njene prste, celo podlaket, pa 
tudi „vs top" v notranjost 
instrumenta, iskanje novih zvo
kov s trzanjem in dotikanjem 
strun s prsti ali nohti ter 
raznimi pripom očki, ko t so 
trzalka, svinčnik, palice ipd.

Že v prvem obdobju učenja 
klavirja učenci zvedo o tehniki 
izvajanja sodobne klavirske lite 
rature. N jihovo znanje se kmalu 
razširi na clustre in na kordatu- 
ro (klavirsko ogrodje s struna
mi). Tako pridemo do prvih 
pravih avantgardnih skladb. Te
daj se začne obojestransko 
ustvarjalno delo učenca in u č i
telja. Pravilna glasbena priredba 
teh skladb je temelj prave poti 
k njihovi dobri interpretaciji. S 
pomočjo clustrov, flaggioletov, 
tonskih nizov, trzanjem strun in 
drugih tehničnih novosti, ki jih  
uporablja avantgarda, se ustvar
jajo nove glasbene misli, fraze, 
cetofe in oblike in se stapljajo v 
bogato paleto novih barv, zvoč
nih odtenkov in učinkov. Pride
mo do nove glasbe, oziroma se 
nam ona odkriva. Skozi ton in 
drugo dimenzijo glasbe -  ritem, 
vsebuje smisel in vsebino ter nas 
vodi do novih estetskih vredno
sti."
LADO JAKŠA



SKLADATELJI 
O SKLADATELJU

A nton VVebern, čigar stolet
nico rojstva bomo letos prazno
vali (3. decembra), je bil rojen 
na Dunaju, živel v mladosti na 
Koroškem v Pliberku in na 
Dunaju doštudiral muzikologi
jo. Tu je nato deloval kot 
zborovski dirigent, glasbeni u č i
telj itd. Umrl je 15. septembra 
1945, ko ga je p o ' nesreči 
ustrelil neki ameriški vojak v 
salzburškem Mitersillu. — Zapu
stil j£ le 32 del: orkestrske 
skladbe, komorno glasbo, kan
tate in pesmi — večinoma 
napisane v punktualn i odn. 
serielni metodi. V njih kaže 
izredno umetniško fantazijo, ki 
je bistveno vplivala na sklada
teljsko generacijo po letu 1950.

lannis Xenakis (roj. 1922): V 
glavnem dojemam VVeberna ko t 
precej neokretnega in brez 
velike glasbene domišljije, če ga 
primerjam, denimo s Schoen- 
bergom ali Bergom ali, v razšir
jenem smislu, z Varesejem ali 
celo s Stravinskim, ko je napisal 
„Posvečenje pom ladi". Teore
tično  prevladuje v začetku 20. 
stoletja pač Schoenberg in 
presega po drugi svetovni vojni 
celo razumevanje in estetiko 
mnogih glasbenikov mlajše ge
neracije. Ker se gibljem zunaj 
serialne glasbe, sem vesel, da 
lahko to  pojasnim.

G ottfried  Michael. Koenig
(roj. 1926): Izjemno občudu
jem delo Antona VVeberna, saj 
je generaciji skladateljev, ki so 
priče li z delom po letu 1945, 
odprl oči za možni nadaljnji 
razvoj glasbene govorice po 
Arno ldu Schoenbergu. Moje za
nimanje za serialno glasbo me je 
vodilo prek elektronske in raču
nalniške glasbe do vprašanj 
programiranja in s tem do 
glasbene gramatike. Prepričan 
sem, da bo nadaljnje raziskava- 
nje na tem področju razumeva
nje VVeberna razširilo še za eno 
dimenzijo, ki z uspehom pri 
občinstvu, katerega je njegovo 
delo v zadnjem času doseglo, še 
ni zaključeno.

Mauricio Kagel (roj. 1931): j  
Delo Antona VVeberna ne pome
ni za mene ko t skladatelja nič 
drugega ko t dela drugih velikih: 
dobro glasbo. Kulta okrog 
VVeberna nisem n iko li imel rad, 
ko t tudi odklanjam vsakršno
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Anton VVebern

Igor Stravinski

m istifikacijo  zunaj umetnosti. 
Že v Argentin i, kjer sem napisal 
prve samostojne tone, sem se 
dolgo prepiral z mladimi sklada
te lji, k i so po odkritju  VVeberna 
popolnoma podlegli njegovim 
čarom. Ins tink t mi je takrat

Mauricio Kagel

govoril, da težavna sinteza nje
gove glasbe, k i jo  je dosegel po 
vsem življenju, ni prava za 
sedemnajstletnika, ki išče zgled. 
In dejansko: precej teh kolegov 
je z leti prenehalo komponirati. 
VVebernovi toni, k i zvenijo sko
raj vedno na robu molka, so 
privedli moje prijatelje prezgo
daj do tega, da so u tihn ili.

I g o r  S t r a v i n s k i
(1882 -1971): VVebern je odkril 
nov odnos med glasbenim 
objektom in nami in s tem novo 
mero glasbenega časa — že zato 
je za nas posebej pomemben. 
VVebernov pomen priznavajo 
danes tudi veliki dirigenti. Znan 
dirigent je v nekem intervjuju 
ob izvedbi dveh edinih VVeber- 
novih del, k i veljata za ko liko r 
to liko  razumljivi, dejal, da je 
„Webern vplival na glasbo" — 
to pa je ugotovitev, ki jo  lahko 
v p o lit ik i primerjamo recimo z 
Eisenhovverjevo, da so na K ita j
skem ko m u n is ti. . .  VVebern ni 
imel srca revolucionarja — glas
beno tradicijo, v kateri je zrasel, 
je sprejemal brez k ritike  in 
samega sebe ni imel za novator- 
ja. Bil je to , kar je bil, daleč od 
t. i. duha časa. Takšen VVebern 
„w ebernistom " ne bo ugajal. 
Le-ti bodo zardeli ob n a iv n o 
s ti"  in ..provincialnosti" svojega 
mojstra. Svojo goloto bodo 
pokrili in svdje poglede odvrni
li. In s tem gledanjem stran 
bodo zbudili reakcijo proti 
njegovi glasbi (v Bergov prid ; 
vsekakor pravijo zdaj, da so 
VVebernove vrste preveč sime
trične, y  njegovi glasbi je 
dvanajsttonski princip preveč 
viden in pravijo: la structure 
serielle chez Berg est plus
cachče). Toda zame je Bergova 
glasba v primerjavi z VVebernovo 
ko t stara dama, o kateri pravi
mo: „K a ko  lepa je morala b iti, 
ko je bila mlada." VVebern je bil 
preveč originalen — se pravi
preveč čisto samo on sam.
Seveda ga je moral ves svet
posnemati, seveda mu je pri 
tem spodletelo, seveda je svoje
ga neuspeha VVebern sam kriv. 
Toda to ne igra nobene vloge. 
Obupni umetry)stni prijem i, ki 
so danes vse mogoče naprtili 
njegovemu imenu, ne morejo 
n iti škodovati njegovi moči n iti 

»prekriti njegove popolnosti. 
VVebern je stalno binkoštni 
praznik za vse, ki verujejo v 
glasbo. >'



PISKI
KONJIČKOV 
V PIRANU

Ni naključje, da si je S tudijska 
skupina za raziskovanje ljudskih 
g lasbil, ki de lu je  pri ICTM (In te rna 
t iona l C ounc il fo r T rad ition  M u
sič), za svoje posvetovanje izbrala 
ravno Piran. Jugoslavija, še pose
bej pa Sekcija  za g lasbeno narodo
pisje pri Znanstvenoraziskova l
nem centru Slovenske akademije 
znanosti in um etnosti, je ž e  več let 
aktivna in enakopravna č lan ica te 
organ izacije  pod okriljem  UNES
CA. Piran, slikovito mesto ob 
slovenski obali, je ves čas svoje bo
gate zgodovine opravljal poslan
stvo, ki si ga je za svojo prvo 
delovno temo itudijska skupina 
tudi izbrala: pomen povezovanja 
kultur (za zgodovino ljudskih glas
bil, seveda)._

V zanim ivih prispevkih so ento- 
m uz iko log i (znanstveniki, ki se 
ukvarja jo  s proučevanjem  ljudske 
glasbe) iz Evrope in Z D A  sp rego 
vorili o področ jih , k i j ih  raziskujejo: 
o ciganski glasbi v T ransilvan iji (B. 
Sarosi, Budim epšta), o južnoame
riških strunskih glasbilih iz obod- 
bja pred Kolumbom in potem 
(M. Baumann, Bamberg), o kla
rinetu (in sestavih, v katerih nasto
pa) med Orientom in Balkanom (R. 
Brandl s sode lavc i,'G o ttingen), o 
zvoku kot postranskem pojavu v 
materialni kulturi (F. L ieberman, 
Seattle, ZDA) pa še o opreklju in vi
olini na Poljskem (zakonca Dahlig, 
Varšava), o ljudskih pihalih na 
Finskem in v Kareliji (T. Leisio, 
Tempere) itd. Od dom ačih  refere
ntov je Zmaga Kum er prikazala 
slovenske ljudske instrumente (v 
istem času je izšla tud i njena knjiga 
o ljudskih  instrum entih  in godcih  
pri nas), Ju li jan  Stra jnar pa je op i
sal slovensko etnično posebnost, 
pritrkavanje. Po sprehodu do zvo
nika p iranske cerkve so se vsi na
vzoči lahko „v ž ivo" spoznali s to 
g lasbeno Zvrstjo pri nas. Opažena 
sta bila tudi prispevka gostov iz 
Beograda (R. Pejovič in D. Deviča).

Za d rugo  temo piranskega po 
svetovanja (Glasbila iz otroškega 
sveta in njih razmerje do kulture 
odraslih) je pripravil uvodni rpferat 
starosta evropskih e tnom uz iko lo 
gov E. Emsheimer (S tockholm). 
N jegova razm išljanja o svetu o tro 
ških instrum entov so bila svojevrs- 
tha(njegova sodelavka C. Lund pa 
je Spregovorila o otrošk‘ i zvočni ig-

1 teč i z arheo loškega stališča (od 
prazgodovine do danes) tn o o d n o 
su pdraslih  do zvočne igrače.

Otroška glasbena ustvarjalnost 
(predvem instrumentalna) v Slove-
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niji je bila tema in naslov mojega 
referata. Govoril  sem o otroški 
g lasbeni (zvočni)  igrači pri nas, o 
tisti, ki nastaja spontano in je torej 
neke vrste glasbeno izročilo, pa do 
organiz iranih oblik g lasbene vzgo
je od predšolske stopnje 'naprej 
(pom em bno delo  na tem področju 
opravlja pedagogin ja na vzgojite lj
ski šoli v Ljubljani Mira Voglarjeva 
s svojo metodiko, ki v g lasbeno 
vzgojo v vrtcih vključuje tudi male 
instrumente, prek osnovnih do 
glasbenih šol. Otrokova glasbena 
ustvarja lnost po mojem mnenju 
temelj i na igri, ki je njegova osnov
na dejavnost. Zvok in predmeti,  s 
katerim i se otrok igra, so ena 
osnovnih ob lik  njegove dejavnosti 
( igre), ki se v primernem okolju 
razvija — o trok  postaja glasbeno 
ustvarjalen (kreativen). Verjetno je 
bilo  tako v vsej zgodovini č love
štva; spreminja la se je v glavnem 
oblika glasbenega ustvarjanja, fun
kcija in vsebina pa ostajata slej ko 
prej enaki.

Ta razmišljanja 'je potrdila razs
tava slik in o trošk ih  izdelkov na 
temo ( ljudskih) glasbil, ki so jo p ri
pravil i obalni vrtci in osnovne šole.. 
Med udeleženci posvetovanja je 
zbudila veliko zanimanja. Mnenje 
večine je bilo, da na tem področju 
Slovenija nima veliko tekmecev v 
svetu.

V dneh posvetovanja so se več 
kot -50 znanstvenikom etnom uzi
ko logom  v krajšem nastopu z na
slovom Jaz sem m uzikant predsta
vili tudi mladi godci m pevci z 
obalnega področja, imenitn i p iran
ski mladi godbeniki, lu tkarji s H rva
t inov z Najd ihojco, nekakšnim 
lutkovnim  musicalom s celim „or- 
ke s tro m " ‘ raznih glasbil in zvočil, 
kot gostje pa še otroški godci iz 
Svečine pri Mariboru. Pester in za
nim iv spored so priredite lj i za
k ljučil i s tem, da so vsem nastopaj
očim  razdelil i p iskajoče lončene 
konjičke, s imbol piranskega pos
vetovanja, tako da je ob zvokih 
godbe v dvorani in na odru  spon 
tano, kot nekakšna himna, zazve
nela pesem Jaz sem muzikant

Piranski simpozij Študijske sku 
pine za raziskovanje ljudskih g la 
sbil je bil torej s trokovno in orga
n izacijsko uspešen. Čez štiri leta 
se bo skupina ponovno sestala, ta 
krat pri Itali janskih kolegih, ki, so 
b il i letos prvič gostje na posvetova

n ju ,  gotovo tudi zaradi izbrane 
teme in Pirana samega.
IGOR CVETKO  

Fotografija 
EDO GREGORIČ
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mladim skupinam znova in znova 
zapirala. Če je radijska samocenzura 
apriorno odvzela mladim besedo,

. lahko samo še čakamo čas, ko se bo 
mladostniških kritično-angažiranih 
pogledov na našo stvarnost lo t i lo  še 
sodstvo.

2. Prizorišče: Križanke so se 
izkazale kot idealen prostor za 
takšne prireditve. Dobra postavitev 
odra, solidno ozvočenje in pa vsak 
večer 4.000 obiskovalcev so po trd i
lo, da si je novi rock izboril mesto, 
ki si ga v slovenski glasbeni ponudbi 
tud i zasluži. Istočasno pa je uvedba 
novega medija — tokra t videa v 
preddverju Križank in pod odrom — 
nakazala, kaj ta prostor še omogoča.

3. Protagonisti novega rocka: To 
je bil prvi novi rock, kjer ni bilo 
ostre ločnice med dvema dnevoma. 
Prvi večer, imenovan alternativni, se 
ni radikalno razločeval od drugega, 
ki si je nadel ime Krasni novi pop. V 
dveh dneh smo slišali množico 
skladb različnih glasbenih usmeri
tev, kar je za nadaljnji razvoj In 
popularizacijo te glasbe izredno 
pomembno. Skoraj vsaka skupina

ima svqj izvirni koncept, izvirne 
zamisli in le še redkokatera posega 
po že preizkušenih receptih (npr. 
heavy metalno usmerjena črna 
Gradnja iz Postojne). V tej izvirnosti 
za vsako ceno in želji zveneti 
moderno nekateri tudi pretiravajo. 
Maka up 66 iz Ljubljane so v tej 
tekmi po modernosti povsem poza
bili na vsebino, saj njihov nastop ni 
bil nič drugega kot eklektična vez 
mnogih „top" oblik in glasbenih 
izrazov. Morda bi sem sodila še 
Borghelija, čeprav je res, da je bil to 
njen prvi nastop, ki pa je po obliki 
daleč prekašal nekatere drug«. 
Borghesija ni izvedla klasičnega

nastopa, temveč multimedialno 
predstavo, v kateri sta se zvok in 
slika s televizorjev od lično dopolnje
vala. Multimedialnega koncepta se je 
oprijela še mariborska skupina Abil- 
dungen Variete, le v drugi smeri. 
Njihova zmes ritualnega bobnanja, 
poplesovanja, gorečih bakel na 
odru, slike Metropolisa v ozadju in 
posnetih trakov pa je bila eden od 
vrtiov novega rocka. Na Štajerskem 
se oč itno  nekaj premika, saj so drugi 
predstavniki iz Maribora Skakafci 
b ili zame in še za mnoge druge na 
prizorišču najboljši med dobrim i. 
Zabava, inteligentno poigravanje z 
jezik i in glasbenimi stili, odlična 
izvedba, vse to  je naredilo iz 
njihovega nastopa na novem rocku 
izjemen dogodek.

Čao pičke in Via Ofenziva so 
imeli povprečna nastopa, oboji pa 
so imeli ob ilico  tehničnih težav.

Povprečen je bil tud i nastop 
novomeških Bacilov, ki s svojo 
postpunkovsko muziko ne odkrivajo 
ravno novega sveta, enako bi lahko 
rekel za ljubljanski Titanic. Subvsr- 
tirani titaniški pop bo moral vpeljati 
več diferencialnih elementov, če bo 
hotel še naprej p lu ti po robu pop 
toka. Zaenkrat sta pevka in trobenta 
premalo. Tudi kranjska Frakcija 
užaloščenih klovnov se je predstavi
la s povprečnim nastopom, a k ljub  
temu je njihova mračnjaška godba 
ena stilsko najbolj samosvojih.

Poleg Skakafcev so novogoriški 
Avtomobili in ljubljanski Video sex 
pokazali največ profesionalnosti. 
Profesionalnost resda še ni dovolj, 
k ljub temu pa obe skupini resno 
naskakujeta jugoslovanske pop 
okope. Slednji s svojim tehno 
popom in naivno atraktivno pevko 
že nekaj časa naznanjajo, da alterna
tiva in novi pop nista tako daleč 
drug od drugega, ko t se je zdelo v 
začetku. Odziv na oba večera v 
Križankah je lahko po trd ilo  za to.

4. Gostje: Letošnja gosta nista 
bila srečno izbrana. Lačni Franz je 
na prvem večeru hladno in razvleče
no promoviral tre tjo  veMko ploščo, 
Haustor pa na drugem nič bolj 
uspešno svojo vrnitev na glasbeno 
sceno. Skratka, od gostov smo 
pričakovali veliko, a dobili bolj 
malo. Utrujenost poslušalcev pa je 
imela pri tem še kako pomembno 
vlogo.

5. Zaključek: Novi rock '83 je za 
nami. Kmalu se bodo začele pripra
ve na novi rock '84, zakaj k ljub 
nekaterim pomislekom manifestacij 
novega rocka ne smemo prekin iti. O 
pomembnosti takšne prireditve bi 
lahko trezno razmislili odgovorni z 
osrednjega radia in prenehali s svojo 
dvolično politiko.
LEON MAGDALENO

1. Uvod: Reklamno geslo — v 
tretje gre rado — je na prizorišču 
novorockovskega dogajanja dobilo 
realno podob. Po eni strani je bil to  
brez dvoma najbolje organiziran in 
tud i kot dvodnevna celota najbolj 
zanimiv novi rock dosedaj, po drugi 
strani pa je tokra t odpovedal osred
nji slovenski radijski center. Prvi 
novi rock leta 1981 je radio prenašal 
na svojem drugem programu, lansko 
leto je v prenosu izpustil nekatere 
kočljive (za koga? ) skladbe, letos 
pa prenosa sploh ni bilo.

Novi rock je skupna akcija Radia 
Ljubljana in Radia Študent. Osnov
na ideja je mladim skupinam om o
gočiti dostojno predstavitev pred 
mnogoštevilnim občinstvom, ob
enem pa prek neposrednega radij
skega prenosa množično godbo 
predstaviti vsej Sloveniji, se pravi 
omogočiti m ladim skupinam, ki so 
izbrane na natečaju, kar se da široko 
predstavitev.

Poteza osrednje slovenske radio- 
difuzijske inštitucije dobesedno sebe 
grize za rep. Radio, ki mladim 
skupinam v svojih študijih celo 
omogoča snemanje, odpove prenos 
zaradi dvomljive kakovosti nekate
rih skladb. Prav hecno je to vse 
skupaj ob dejstvu, da radijska hiša 
nima izdelanih kriterijev, po katerih 
bi vrednotila določeno zvrst glasbe, 
pa naj gre za rock, narodnozabavno 
glasbo ali pa jazz; še manj pa 
argumentov, zakaj določenih zvrsti 
ne uvršča v program. Besedičenje, 
da je bil punk destruktiven, nemora
len in se je požvižgal na naše 
porevolucijske podvige, je bilo v 
času popolnega ignoriranja te glasbe 
na radiu brez realne osnove, ampak 
le v skladu z nekaterimi površnimi 
po lit ičn im i parolami. Letošnjo od lo 
č itev lahko tako razumemo kot 
strah (pred k o m ? ) ali pa kot 
posledico d irektiv (čigavih? ).

Kljub temu da sta dve skupini 
izpustili s programa najbolj koč ljiv i 
skladbi (Bacili in Via Ofenziva) 
prenosa ni bilo. To ni samo 
neposredno škodovalo celotni podo
bi dvodnevne prireditve, ampak je 
obenem tud i znak, da se bodo vrata
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o
KI

GLASBI, 
JE JAZZX

GM: Ali je glasba, ki jo igrate, res 
jazz?

LACY: Da, to  je jazz, to im e
nujem jazz.

GM: Kje je torej po vašem mne
nju meja med sodobnim improvizi
ranim jazzom in tako Imenovano 
sodobno resno glasbo,?

L: Vsaka izmed n jiju je narejena 
drugače, v drugačnem  duhu, vsa
ka zveni drugače. In tud i meja obs
ta ja ,p ra v  tako kot obstajajo meje 
med državami. Z eno nogo lahko 
stojiš v eni državi, z d rugo  pa v d ru 
gi, lahko si tu, lahko tam, lahko pa 
živiš prav na meji. Nekateri res žive 
prav na meji. Jazz je dežela.

GM: Vi torej prebivate v jazzov
skem delu dežele?

L: „Plavam" v jazzu, ha, ha... To 
je vse, kar počnem  in temu pravijo 
jazz glasba. Ni mi je treba imenova
ti, ker v njej živim. Človek poime
nuje stvari samo takrat, ko jih  je tre 
ba prik lica ti. Kadar želiš na primer 
poklica ti psa, rečeš: „Hej, Fido, p r i
di seml" Če pa je pes že tukaj ali če 
si sam pes, tedaj ne potrebuješ 
imena.

GM: Vi često nastopate v razli
čnih glasbenih situacijah. Kako pa 
je prišlo do dua Lacy (sopran sax) 
in John Carter (klarinet), v katerem 
ste se predstavili v Nickelsdorfu?

L: Ideja sploh ni bila najina, pač 
pa organizatorjeva. Večkrat imajo 
organizatorji lahko zanimivejše ide
je kot g lasbenik i in jaz želim biti 
odprt za dobre ideje. Mislim, da je 
kom binacija  instrumentov, ko t sta 
sopran saksofon in klarinet, dokaj 
zahtevna. To ni bil enostaven 
nastop.

GM: Res sta si instrumenta ne
kako podobna, a hkrati tudi različ
na...

L: Sorodnost je  v tem, da sta oba 
instrumenta ..visoka", zato je bil to 
za naju pravi izziv... Saksofon je ko - 
vinski instrum ent in ima zaradi te
ga težak zven, klarinet pa ima 
nežen zvok, ker je lesen, oba pa sta 
pihali. Gre za soočenje kovine in 
lesa.

GM: Ali pogosto igrate v duu?
L: Rad igram v duu. Igral sem na 

p rim er z Bobbyjem  Fewjem (kla
vir), Melom VValdronom (kitara) in 
vsakič, ko igram z drug im , si p rido 
b im  novo glasbeno izkušnjo. Vča
sih je to vnaprej zasnovana glasba, 
včasih improvizirana.

GM: In kakšne so te izkušnje?
L: Vse je ena proti ena. To je 

čisto d irek tno  soočenje, kot če se 
sam z nekom  pogovarjaš. To je 
nemotena komunikacija , ki zelo 
izpostavi glasbenika in hkrati zah- 
tevaizrazno čistost. G lasbenik je v 
taki situaciji dobesedno razgaljen 
in se nima za čem skrivati.

GM: Omenili ste, da |e bil nastop 
z Johnom Carterjem težek. Kar 
pogosto igrate tehnično zahtevno 
glasbo.

L: Veste, beseda ..tehnika” je pra 
vzaprav zelo smešna kajti „tehn i- 
ka" pomeni zame zaigrati pravi ton 
ob pravem času in na pravem mes
tu. Pri tem ni bistvena h itrost izva
janja! Večkrat slišim igrati „tehn ič- 
no neizurjene" glasbenike, ki pa 
imajo dobro  tehn iko  igranja, ker 
postavljajo prave stvari na prava 
mesta. Tudi igral sem s takimi 
g lasbeniki, ki ne zmorejo hitrosti, 
ampak zame so b ili dobri ..tehniki" 
ravno zato, ker so krasno svvingali.

A vse to so besede, glasba pa 
zahteva čas, veliko časa, vaj, pona
vljanja in priprav. Trideset let p ri
pravljaš pol ali enourni nastop in 
tedaj beseda tehnika izgubi vsak 
pomen.

Tukaj ni nikakršne tehnike. Ena 
ura gre v primerjavi s tridesetim i le
ti, ko t bi p ihnil v zrak.

GM: Ali lahko o sodobni |azzov- 
skl glasbi piše nekdo, ki ni še nikoli 
igral instrumenta?

L: Seveda lahko! Vse je mogoče. 
Ni nujno, da kaj igra. Videti m ora in  
slišati in imeti jasne poglede. Saj 
vendar sedi nasproti glasbenika 
kot vsi d rug i poslušalci. To je zelo 
preprosta stvar; vendar je večina 
kritikov nemogočih, pa ne zato, ker 
ne ig ra jo  instrumentov, pač pa ker 
ne v id ijo  in ne slišijo. Ni treba 
posnemati glasbenika, da bi razu
mel glasbo. D rugo vprašanje je, če 
te zanima teorija glasbe, ampak to 
ni vprašanje kritike... Se enkrat 
poudarjam  — m nogo k r it ikov je 
zato č isto nekoristn ih.

GM: Že dvanajst let živite v Pa
rizu. AH bežite pred ameriško 
jazzovsko zasičenostjo?

L: Ne, v Parizu živim enostavno 
zato, ker g lasbeniki, s katerim i ig 
ram, živijo tu.

GM: Ali poznate Vinka Globoka
rja (pozavna)?

L: Da, poznam ga.
A zame to, kar igra on, ni povsem 

jazz. G lobokar živi nekje na meji, 
ne igra jazza, pač pa je pod vplivom 
jazza. Motivira ga jazzovski duh 
kot m noge sodobne skladatelje. 
Jazz jim  daje možnost im proviza
cije. Jazz jim  je vstopnica k im p ro 
vizaciji. Jazz jim  daje tud i ideje. V 
Evropi je m nogo glasbenikov, ki ne 
igrajo jazza, vendar ga ljub ijo  in 
zato igrajo svobodno. Jazz je duh 
in ta duh potuje po svetu. Pojavlja 
se v sodobni resni glasbi, popula r
ni glasbi...

Besedilo in fotografija 
JAKA FUERST
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Loved by millions: Keshavan Maslak ir/Loved by millions so spravili

Čeprav je lanskoletn i, to  je 23. 
(azz festival, p rek in il do lgo le tno  
negativno  trad ic ijo  ljub ljanskih  ja 
zzovskih večerov, je  le tošnji zopet 
nakazal nič kaj obeta joč jazzovski 
jiijtri.

Zakaj gre? 24. mednarodni jazz 
Ipstival naj bi nadaljeval smer, ki jo 
|e začrtal lanskoletni, a se je spota
knil že na začetku. Kdo je glavni 
krivec, da so'se stvari obrn ile  tako, 
kot so se, ne bo n iko li znano, važno 

le to, da je jazz festival že v p ri
pravah prebo le l nič kaj prijeten 
scenarij. Že tako skrom na denarna 
sredstva so še komaj zagotavljala 
kvaliteten štir idnevn i festival, ki ga 
je program ski odbor k ljub vsem 
težavam sestavil. Med propagandno 
akčijo  pa je ustre lilo  kot z jasnega: 
denarja je še manj'; festival bo treba 
skrč it i na tri dn i in zadnji dan, to je 
v soboto, bosta nastopila le dva iz
vajalca. M imogrede: dok le r se 
bodo tis tim , ki k ro j ijo  našo ku ltu r- 

n n iško  ponudbo, pred očm i spreha
jale samo številke, bo ku ltu rna  be
raška palica še bo lj beraška, ku ltu 
ra še bo lj na psu, odgovornega pa ' 
Oikjer. 2e tako oskuben program  
pa je zadela še ena prepoved — ad
m in is tra tivna  Zahteva, da se mo- 
'rajo prired itve v Križankah končati 
ie  ob po lnoči, začetek pa je bil za- 

> radi te leviz ijskih kamer šele ob 
devetih. Da je v treh urah nemogoče

1 predstaviti tr i zasedbe, je b ilo  
■ ' jasno vsakomur, a zid, na katerega 

so letele prošnje po podaljšanju, je 
ostal trd.

"■7*:»Tako sta dve, nedvom no najza
nim ivejš i skupin i na festivalu, ki sta 

■''•kot zadnji nastopili v četrtek in 
petek — Williem Breuker Kollektief 
in , Roscoe Mitchell Sound Space 

>,6nsemble doživeli h laden tuš, 
kakršnega nista še n ik jer v Evropi, 
tud i tam za železno zaveso ne.

■ ̂ Jazzovski s ladokusci so od n jiju  
p ričakova li na jveč,a vdva jsetih  m i
nutah teh pričakovan j tud i najbolj 

it jen ia ln i g lasbeniki niso sposobni 
iizpo ln iti. Ob nastopih se je dalo le 
'Zaslutiti n jihove glasbene zm ož
no s ti, za vse ostalo, kar še sestavlja 

■zaokrožen  jazzovski nastop, pa je 
^U pan jka lo  časa V slangu se ta- 

M nem u odnosu reče sranje. Podo-

Pavka Greetja Bijma, članica nizozemska skupina Noodband, ja bila prva 
atrakcija fastivala

ba naše, za ku ltu ro  vedno odprte 
dežele pa je umazana.

-  In kaj je sploh prinesel jazz 
festival?

Na prvem mestu je treba om eniti 
uspešen p rodo r novega popu lis 
tičnega vala jazzovske godbe v naš 
prostor. Sprem lja li smo naravnost 
zmagoslavna nastopa nizozemske 
skupine Noodband in newyorške 
Keshavana Maslaka Loved by Mil
lions. Prav ta je s svojo muziko, ki 
že neko liko  meji na rock, podrla 
m nogo tabujev, ki so zakorenin jeni 
v jazz glasbi, predvsem v sprejema
nju le-te. M nogi so ob norem 
početju  članov skup ine na odru in 
pod njim zmajevali z g lavami, več 
pa je b ilo  tistih, ki so bili navdušeni. 
Jazz g lasben ik se je iz m irnega, 
pametnega umetnika prelevil v 
..zabavljača".

Domača jazzovsko obarvana go 
dba še vedno cepeta na mestu. Na 
festivalu je  nastopila samo ena pra
va domač.a skupina. Trio Bulato- 
vič, Pignon, Vit, in pokazala, v ka
kšnih okvirih  se g ib lje  dom ači jazz, 
ti okviri pa so še vedno ozki...

VVorkskop Dennisa Gonzalesa z 
našimi g lasbeniki pa je udaril tja, 
kjer je pri nas popolng praznina. 
To je strokovno-pedagoško  delo z 
m ladim i jazzovskim i glasbenik i, a 
tud i v tej delavnic i ni šlo brez 
zapletov. Samovolja, sam oijubje in 
narc iso idnost ‘ reh g lasben ikov iz 
ritem sekcije je dodobra sprem eni
la Gonzalesov koncept in pokaza
la, kaj' je balkansko izsiljevanje. 
Ouintet Chica Freemana je s trad i
c iona lno  usmerjenim  jazzom k*ot 
zadnji nastopajoči preroško s im b
o lično  nakazal težnje, za katere 
smo m islili, da so m imo.

Prihodnji jazz festivali, če sploh 
še bodo, bodo imeli najbrž tako 
podobo: program ski odbor bo 
ukin jen, denarja bo vse manj, vabili 
bom o poceni, zastarele skupine, 
festival bom o skrajšali na dva dni 
in spet bo tako lepo, kot je b ilo  
nekoč.

Negativna u topija? Brez dvoma. 
LEON MAGDALENO

Fotografija 
DARKO M FNART
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SMEROKAZ NOVEGA 
USTVARJANJA

Zvrstilo se je 24 zaokroženih 
nastopov in nekaj ekshibicij ter 
dogodkov, med katerimi pa je 
ponekod aktualizem izbora 
prevladal nad tehtnostjo. Ob 
tem je organizator zaradi f i 
nančnih težav, ki j ih  lahko re
šuje le s povečanjem obiska, s 
posameznimi nastopi poskušal 
program obarvati komercialno.

Ensemble, A ir) z elementi kla
sičnih vzhodnjaških glasbenih 
ku ltur (v kvartetu sta dva 
Afroameričana in dva Ameri
čana korejskega porekla). Tako 
j i  je uspelo izoblikovati razpo
znaven lasten glasbeni izraz ter 
preprič ljiv  nastop. Odkritje  je 
bil nastop Toma Varnerja in 
njegovega kvarteta. Ta New- 
yorčan igra francoski rog, za 
jazz nenavadno glasbilo, % a  
pa ga tako, da nam začetna 
nenavadnost postane samo
umevna odlika. (Varner — rog, 
Ed Jackson —, pihala, £d 
Schuller -  bas, B illy  Hart -  
bobni). Ob teh dveh smo po
slušali še dva nastopa, ki pa 
nas nista posebej prepričala -  
Roscoe Mitchell and Space 
Ensemble in David Holland 
Ouintet; korektna nastopa, ki 
pa sta izdajala določeno stag
nacijo teh ustvarjalcev. Velik 
del programa so zapolnili pred
stavniki Jevega glasbenega po
pulizma". Obseg njihovih pri
stopov je bil zelo širok: od 
nastopa tria Odeana Popea, ki 
je bil nekakšen most med prej 
omenjenimi izvajalci s trdn im i, 
tradicianalnejšimi vrednotami 
afroameriške godbe in populiz
mom, pa do Rhysa Chatmana, 
za katerega smemo trd it i,  da je __ 
združil resni ameriški m inim ali
zem s punkom ter tako tega 
zadnjega dvignil na zares inteli
gentno raven. Tu so izstopali:

duo Freda Fritha in čelista 
Toma Core pod naslovom
Skeleton Crew, Japonci Dr. 
Umezu Band ter plejada glas
benikov ameriškega fake .jazza 
in art rocka, zbrani v skupini 
Golden Palaminos. Pokazali so, 
kako široko je lahko pojmova
nje sodobnega jazza, pa tudi 
ko liko še nedomišljenih in ne
dodelanih možnosti vsebuje 
sama glasbena snov. Tako saje 
program letošnjega moerškega 
festivala iztekel v kvalitetno is
kanje prodorov novih glasbenih 
idej in opredelitev, v oblikova
nje razpoznavnih obrisov '$0 : 
sameznih teženj, medtem ko 
so se trenu tk i polnega glasbe
nega užitka pojavljali le občas
no. In vendar Moers ostaja 
tisto, kar je že nekaj let — 
najpomembnejši festival sodob
nega jazza v Evropi.

ZORAN PISTOTNIK

Fotografija 
M IR ZA  DŽUMHUR

Čeprav nas od ^2. festivala 
novega jazza v Meersu loči po
letje, polno festivalov in glas
benega dogajanja, tako zna
čilnega za Evropo, v tem 
letnem času, ne bo odveč, če 
se na kratko spomnimo, kaj 
nam je o‘menjeni festival letos 
ponudil. Le redkim od teh po
letnih glasbenih dogodkov je 
namreč s trdn im  programskim 
konceptom ter doslednim de
lom uspelo, da bi resna jazzov
ska publika gledala nanje kot 
na podobo tretnutnega ustvar
jalnega dogajanja v sodobnem 
jazzu in improvizirani glasbi.

Moerškemu festivalu novega 
jazza namreč že nekaj let uspe
va iz tekoče svetovne produk
cije izločiti ter predstaviti glas
bene težnje, ki so se uveljavile 
prav v obdobju med dvema 
festivaloma. Zato ni čudno, če 
je vsako leto konec maja ali v 
začetku junija pozornost ja
zzovske  svetovne javnosti 
usmerjena na veliki oder v 
mestnem parku tega zahodno- 
nemškega mesteca, da bi pri
sluhnila novim glasbenim ide
jam, jih  nato premislila, ovred
notila ter si tako poskusila ust
variti podobo o tem, kako na
preduje In kam gre sodobni 
jazz. V štirih festivalskih dneh 
smo lahko slišali mnogo nove
ga in zanimivega, manj pa za
res dobrega in pomembnega.

tretja, ki je imela značaj do
godkov. To so b ili nastopi sku
pin, ki so bile oblikovane po
sebej za festival: George Lewis 
Orchestra, sestavljen iz znanih 
evropskih in ameriških glasbe
nikov, ki je izvajal skladbe tega 
sodobnega skladatelja in tro m 
bo nista, Mathias Ruegg Viena 
Art Choir, skupina Duck and 
Cover s pevko Dagmar Krauze.

Te skupine, ki so predstavile 
zanimiv glasbeni material, pa 
so bile zgolj enkratna atrakcija, 
po zaslugi znanih imen sodelu
jočih. Med takšne nastope lah
ko štejemo tud i dva vokalna — 
nastop skupine Vocal Summit, 
sestavljene iz štirih pevk (Lee, 
Clayton, Dudziak, Newton), 
ter recital pevca in pianista iz 
Katalonije Carlosa Santosa.

Musič Universe, ki jo  vodi Karl 
Berger, pianist, vibrafonist in 
glasbe*ni pedagog, ki jo vodi 
Karl Berger, pianist, vibrafonist

in glasbeni pedagog, vodja Cre
ative Musič Studia iz Woodsto- 
cka, je ob svojem prijetnem 
nastopu na festivalskem odru 
tr i dni uprizarjal poseben 

*V\/oodstock vvorkshop, kjer so 
razlagali in obdelovali glasbeno 
kulturo Tretjega sveta. Vario 
6, skupina pod vodstvom 
trombonista in čelista Guenter- 
ja Christmanna, pa je radikal
neje raziskovala komunikacij- 
sko-izrazne sposobnosti treh 
glasbenikov iri treh ustvarjal
cev, katerih orodje sta igra in 
gib. Vendar pa so se aktualne 
glasbene težnje kazale v nasto
pih, ki so imeli značaj dogod
kov. Od sodobne improvizirane 
godbe, oprte na izkušnjo a fro 
ameriškega kulturnega izročila, 
smo doživeli odlična nastopa 
dveh novih zasedb. Mlada new- 
yorška zasedba Commitment 
prefinjeno združuje izročilo 
pomembnih skupin ,,velike 
črne godbe" (Revolutionary

Takšen je bil na primer nastop 
dua Don Chery -  Ed Black- 
well pa tria indijskega violini
sta R. Shankarja' v e lektrični 
maniri poznih Mahavishnu Or
chestra, eksotičnost, ki je  ka
zala v isto smer, pa so dodali 
tud i nastopi glasbenikov ind ij
ske klasične glasbe. Drugače 
pa se je ob dveh osnovnih 
opredelitvah za kreativni jazz
— tis ti, ki je sledila izkušnjam 
„ve like  črne godbe", sodobne 
afroameriške godbe sedemdese
tih  let, in tis ti, ki jo  imenuje
mo „lev i glasbeni populizem 
osemdesetih" -  izoblikovala
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Priročnik za učite lje je sestavljen 
tako, da v uvodnem delu razlaga 
pomen in vsebino posameznih 
delov d idaktične  zbirke, v nadalje
vanju pa so podani c ik lus i g lasbe
nih vsebin za 1. in 2. razred. Zadnji 
del p riročn ika  prinaša podrobnejš i 
pregled in  ob like  glasbenih de
javnosti ter zaključu je  z vzorcem 
učiteljeve pisne priprave za učno 
enoto. Ob glasbenih vsebinah (kot 
so na primer: glasba in šola, glasba 
v povezavi s posameznim i letn im i 
časi, g lasba v dom u in za moj dom, 
glasba v naši domovin i, glasba — 
izraz veselja in spoštovanja, o b li
kovanje, izvajanje in poslušanje 
glasbe, orientacija  v glasbi, glasba 
za posebne priložnosti, z g lasbo na 
obiskih, g lasba in ples, glasbeni 
pogovori, borbene in delavske pe
smi, tovarištvo ob glasbi) je  po
dano tudi ustrezno pesemsko g ra 
divo; na omenjene g lasbene vse
bine pa se navezuje tud i program  
poslušanja glasbe vzvočn ih  prim e
rih na kasetah in obe glasbeni sli
kanici. O b uglasbenih pesmih so 
dodana še pesemska besedila, 
uganke in reki, ki so ‘primerni za

• glasbeno obdelavo v okv iru  pod r
očij otroške glasbene ustvarja lnos
ti in vzgoje glasbenih sposobnosti.

Program poslušanja je sestav
ljen tako, da učenci na začetni 
stopnji poslušajo predvsem vse
bino in doživlja jske 'značilnosti 
glasbe, postopom a začnejo raz
likovati še izvajalna sredstva in 
opažati izrazne možnosti. Mladi 
poslušalci se seznanijo z g lasbeni
m i izvaja ln im i sredstvi od pevskih 
glasov do nekaterih glasbil in

NOVI 
GLASBENI 
UČBENIKI 
ZA NAJ MLAJŠE

Stanje glasbene vzgoje je tako v 
okviru osnovne šole ko t um etnos
tne vzgoje v srednjem usmerjenem 
izobraževanju po kvaliteti (številu 
ur) kot tud i glede na kadrovsko 
zasedbo v nezavidljivem položaju. 
Počasi se je začelo prem ikati na 
bolje  vsaj v pogledu kvalitete pou
ka oziroma strokovne priprav lje 
nosti učite ljev nanj. Najprej je k te 
mu pripom ogel lanskoletn i izid 
priročn ika  Osnove glasbene ume
tnosti za srednje usmerjeno izob 
raževanje avtorjev Lojzeta Lebiča 
in Boruta Loparn ika, ta mesec je 
pri Državni založbi Slovenije izšla 
didaktična zbirka za glasbeno 
vzgojo v 1. in 2. razredu osnovne 
šole avtorice Brede Oblak, ki se je 
bodo razveselili tako učitelji kot 
učenci.

Avtorico  je pri ob likovan ju  g rad i
va vodila predvsem zavest o tem, 
kako pomem bna je glasbena vzg
oja v začetnih razredih osnovne 
šole za glasbeni razvoj posamezni
ka; gre namreč za „tis to  obdobje  
glasbenega zorenja, ko se posa
mezne sposobnosti lahko še spon
tano razvijejo. Razvite sposobnosti 
om ogoča jo  razvoj g lasbenih de
javnosti, le-te pa stik z bogastvom 
glasbenih vsebin."

Didaktična zbirka vsebuje sku
pni p riročn ik  za učite lje  1. in  2. 
razreda, zvočni kaseti s primeri iz 
g lasbene literature ter glasbeni s li
kanic i za učence. Zbirka  se vse
b insko povezuje s temami učnega 
načrta in upošteva s truk tu ro  g las
benega vzgojno izobraževalnega 
procesa, ki združuje razvijanje 
glasbenega izvajanja, g lasbenega 
poslušanja, o troško g lasbeno us
tvarja lnost ter glasbene sposob
nosti in znanja.

PLOŠČE 
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njihovih sestavov. V p riročn iku  za 
učite lja  so zbrana vsa besedila vo
kalnih skladb s kaset, posamezni 
primeri pa so predstavljeni tud i z 
no tn im i zapisi. Posnetke je av to ri
ca sm iselno izbrala iz arhiva 
glasbenega programa RTV L jub 
ljana.

Glasbeni slikanic i za učence 
funkcionalno, prikupno in estetsko 
doponju je ta  d idaktično  zbirko. Tu 
je treba poudariti izjemni delež 
ilustratorke in oprem ljevalke Ma
rije Predlog, ki je z likovni m o b liko 
vanjem v največji možni meri ure
sničevala osnovne ideje avtorice 
Brede Oblak. Namen slikanic je, da 
učence postopno navajata na za
piske o glasbi. Z ilustracijam i, 
enostavnim i zapisi in zaposlitvami 
usmerjata učence v posamezne 
glasbene dejavnosti, poglabjata 
čustveno vživljanje v glasbene vse
bine, spodbujata o troško  ustva
rja lnost, predstavljata glasbena iz
vajalska sredstva in sestave v po
vezavi z zvočnim i primeri na kase
tah, posredujeta glasbeni besed
njak in pojme, ki jih  o trok  vsako
dnevno srečuje, navajata na glas
beno m išljenje in razumevanje 
osnovnih izraznih prvin ter prip ra 
vljata izhodišče za g lasbeno branje 
in zapis. Ob nakazanih vsebinah je 
vseskozi prisotna tudi povezava z 
d rug im i predmeti oziroma s širšim 
program om  dela in ž ivljenja osno
vne šole.

Didaktična zbirka vsekakor ni irt 
noče biti čarobn i recept za učitelje, 
kako naj izvedejo posamezno uč
no uro. Avtorica jim  z izborom  
glasbenih vsebin in napotkov želi

pomagati pri n jihovih naporih za 
boljši pouk, na jm lajšim  šolarjem 
pa s š iršim i estetskim i zaposlitva
mi pog lob iti doživetja ob glasbi. 
Njene večletne izkušnje in prizade
vanja, ki jih  je strnila v dognanem 
d idaktičnem  kom ple tu  so nedvo
mno velikega pomena za glasbeno 
vzgojo pri nas. Lahko si le želimo, 
da bi avtorica s svojim  nadaljn jim  
delom obogatila  celoten program 
glasbene vzgoje na osnovni šoli.

Moja glasbena , slikanica stane 
178 dinarjev. Druga glasbena slika
nica prav tako. Glasbena vzgoja s 
kasemata velja 675 din, sam priroč
nik Glasbena vzgoja pa 290 din.

DARJA FRELIH



PANKRTI - 
DOKUMENT 
SVOBODE '82

PANKRTI, ki so lani praznovali 
za slovenske popularnoglasbene 
razmere redek jub ile j, petle tn ico  
obstoja, so ob tej p rilik i posneli 
svojo prvo in obenem  tre tjo  zapo
redno veliko ploščo. Snemanje je 
poteka lo  5. novembra lani v dom u 
Svobode v Šentvidu pri L jub ljan i 
na enem izmed ..manevrov", po i
m enovanih Svoboda 82. Plošča je 
nedvom no eden tistih  vse prered
kih dokum entov dogajanja na lju 
b ljanski a lternativn i popu la rnog la- 
sbeni sceni, da jo  je nedvomno 
vredno kup iti, čeprav m oram priz
nati, da je tehn ično  vse prej kot 
dobra. Vzrok za to so de lno slabe 
razmere med snemanjem, delno 
pa menda tudi ne najboljša opre 
ma.

Prav tako na plošči ne bom o na
šli veliko novega, vsega dva kom a
da, zato pa nam postreže z deseti
mi ..pankrtskim i" uspešnicam i v 
bolj ali manj novih aranžmajih, 
med katerim i ne manjka že kar 
legendarn ih Jest sm na liniji, 
G ospodar in Za železno zaveso, da 
ostalih sploh ne omenjam. T o je  pri 
snemanju živih plošč že utečena 
navada.

Svobodo 82 je tore j treba jemati 
predvsem kot dokum ent neverjet
nega razpoloženja, kakršno znajo 
Pankrti ustvariti na koncertu pred 
dom ačo pub liko . In to  je  na plošči 
dob ro  čutiti.

Plošča pa je tudi dokum ent po li
tizacije popularne glasbe, kakršno 
Pankrti ves čas razvijajo. V tem 
smislu je  poleg znanih komadov 
najbolj zanim iv sam naslov plošče, 
turneje in tudi ime dvorane, v kateri 
so posnetki nastali, še posebno, če 
vemo, da je zaradi na jrazličnejših, 
največkrat povsem irac iona ln ih  
razlogov, ta dvorana postala edina 
domača a lternativna glasbene sce^ 
na. Pojem Svoboda, ki se na plošči 
ves čas pojavlja v takem ali d ru 
gačnem kontekstu, dobi še poseben 
pomen, če ga g ledam o v luči ne
katerih dogodkov, ki so se v našem 
d ružbenopolitičnem  živ ljen ju zgo
dili malo pred snemanjem plošče 
Tako najdem o na plošči tud i zapis 
enega redkih spontan ih  ljudskih  
Protestov, tokra t ob uvedbi depo
zita.

Ploščo gre torej jemati predvsem 
kot dokument stanja v naši rock 
fllasbi, obenem pa tudi kot vezni
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člen v delovanju Pankrtov, še
posebno, ker so sledn ji spetaktivn i 
in pravkar snemajo novo ploščo.

Svoboda 82 je izšla pri Helidonu, 
v trgov inah  pa se je  poj&vila na 
začetku poletja.
JURE POTOKAR

LAČNI FRANZ - 
NE MI DIHAT 
ZA OVRATNIK

2e naslov tre tje  velike plošče 
mariborske skupine Lačni Franz 
vsebuje vsa protis lovja, ki jih  ta 
skupina izraža že od svojega prve
ga p rodora na dom ačo rock sceno.

To protis lovje lahko zaznamu
jem z dvojicam i osebno—javno, 
izpovedno — krit ično, p ro fes io 
nalno — spontano, prevzeto — o ri
g ina lno. Zoran Predin in lačna 
druščina že v tretje furajo svojo va
rianto štajerskega rocka, ki malo 
diši po jazz-rocku, pa malo po 
funkyju, pa malo po bluesu itd... 
Skratka, njihova muzika diši po 
mnogočem, a obenem ostaja svoje
vrstna, razpoznavna — ima svoje 
mesto v dom ači rockovski godbi. 
Težko bi b ilo  d o lo č it i specifično 
svojost Lačnega Franza, ne da bi 
se spuščal v anajizo tekstov, sub- 
ku ltu rn ih  g ibanj v M ariboru  ali celo 
b iografskega rodovnika Lačnega 
Franza, zato grem  po d rug i poti.

Prva plošča Ikebana je izšla pred 
dvema letoma in je b ila  preizkus 
prenosa nakopičene energije  in 
udarnosti na plošče, Druga, Adijo 
pamet, je dokazala, da znajo igrati, 
tretja, Ne mi dihat za ovratnik, pa je 
nekakšna razpoloženjska plošča, 
ki že m a lod iš i po utru jenosti, nave
ličanosti in morda celo želji po 
usmeritvi.

K lju b  nekaterim  producentsk im  
spodrslja jem  mi prav prva, Ikeba
na, tako vsebinsko kot form alno, 
še n a jb o l j ,.znese". To pa predvsem 
zaradi razno likosti posameznih 
skladb, ki so vsaka zase samosvoj, 
zaokrožen krik v do ločenem  o k 
o lju. Adijo pamet je v tej luči žrtev 
uspešnega prvenca, obenem pa 
kratka, neizrazita m anifestacija 
pro fes iona lnosti Lačnega Franza.

Ne mi dihat za ovratnik vsebuje 
vse znane elemente s prvih dveh 
velik ih plošč, pa tud i nič kaj spod
budno novost, s katero )e Lačni 
Franz ..zatežil" tudi na novorockov- 
skem nastopu v Križankah. To bi 
lahko im enoval ležeren odnos do 
glasbene snovi, ki povzroča p re ti
rano do lž ino  skladb. Na plošči je 
kar polovica takšnih skladb — to  je 
4 — med n jim i pa je Bela s im fonija

še najbolj prebavljiva zaradi Der- 
gančevega odtrganega te le fonske
ga javljanja.

In kaj je tisto, kar me poleg stan
dardov Lačnega Franza — v mislih 
imam izredno tehn ično  izvedbo in 
aranžersko razno likost — še vedno 
vleče k temu ansamblu?

To so teksti, ki so b ili zame 
vedno največja od lika  skupine, ne 
samo zaradi svojevrstne Predinove 
in terpretacije, ampak predvsem 
zaradi posebnega obešnjaškega 
humorja, ki m eji na črni humor, in 
zaradi ne log ičn ih  besednih po 
vezav ter nadrea lističn ih  verzov. 
LEON MAGDALENO

KASETA GOSPO
DARSKEGA 
RAZSTAVIŠČA 
LJUBLJANA

V septembru je pri Gospodarskem 
razstavišču v L jub ljan i izšla nova 
kaseta z desetim i posnetki štir ih  
vokalnoinstrumentalnih skupin: Ma
ke up 66. Marcus 5, Gastarbajtrs in 
Volkswagen pod skupnim naslovom 
Alternativna AA (Alpe Adria) sce
na. Dileme ob pojavi te kasete v 
okviru Gospodarskega razstavišča 
še vedno obstajajo, ker se GR po ja 
vlja kot tretja  založniška hiša pri 
nas. Bojazen založnikov je urednik 
Božo Žabjak zanikal: „Gre za pro 
pagandno dejavnost, in ne za tre tjo  
založbo! Gre za izkoriščanje ugod
nosti v okv iru  AA  sejma, pomoč 
skupinam, ki še niso uspele posne
ti svoje muzike na kaseto ali 
ploščo. V svojo p rodukc ijo  že lim o 
sčasoma vk ljuč iti vse zvrsti glasbe 
in nud iti možnost vsem skupina- 
m .” Lepa priložnost torej za vse 
skupine in posameznike, k is i že lijo  
posneti kaseto ali ploščo!

Kombinacija imenovanih štirih 
skupin na kaseti je vsekakor zani
miva in dobrodošla in, lahko 
rečemo, celo uspešna. Omogoča 
namreč, prepoznavanje specifič
nosti vsake skupine. Dobrodošla 
pa je še posebno zato, ker se 
bistveno ražlikuje od doslej posne
tih  kaset podobn ih  ansamblov 
(npr. Skucovih), šaj končno  le p ri
naša več muzikalne plati, ne le 
tekstovno in ideo loško podlago. 
Na ce lo tn i kaseti je namreč glasba 
v ospredju. Na žalost pa tud i tokrat 
ugotavljamo, da je le pet pesmi v 
slovenščini in kar štiri v s rbohr
vaščini. Resnično se sprašujemo, 
zakaj postaja prepevanje v ..heslo- 
venščin i" vse bolj pravilo  na S lo 
venskem

Make up 66. Marcus 5, Gastgr- 
bajtrs in Volkswagen se z izborom  
skladb na kaseti zelo približujejo, 
(vsak po svoje) funky  stilu. Še naj
bolj Marcus 5 v pesmi Zaprašena 
vrata s č is tim  rap stilom, na jbolj pa 
se od funky ja  odda lju je jo  Volk- 
swagen, za katere bi lahko zapisali, 
da igrajo nekakšen svoj tehno pop 
s primesm i funkyja. Prvim trem 
skupinam je skupen tudi močno 
poudarjen ritem, pri m ladi novogo
riški skupini pa je tud i ta v 
drugem  planu. po večkratnem po 
slušanju kasete lahko ugotovimo, 
da so ..ljubljanske" skupine precej 
manj agresivne,kot so bile v svojih 
prvih nastopih in da je tudi njihova 
skupna igra veliko boljša. Pri Volk- 
svvagnih pa se pozna, da so manj 
u igrani in še nedorasli, kar je 
posledica neizkušenosti, saj so 
glasbeno pot začeli šele dva mese
ca pred snemanjem te kasete.

In še kratka ocena.
Make up 66 so v dveh kom adih 

(Da bi du da in Funky reggae 
party) ustvarili z od lično  pevko 
specifičen in zanim iv zvok, ki jih 
povsem oddalji od ostalih skupin.

Marcus 5 se na kaseti predsta
v lja jo s tremi komadi (Brez besed, 
Zaprašena slika in In tudi ti). V sv
o ji glasbi so neko liko  dolgočasni, 
m onoton i, če tudi zanim ivi v voka l
nih kombinacijah. Vse pesmi pojejo 
v slovenščini.

Tudi Gastrbajtrs imajo tri posnet
ke (Vzgoja/ž ivali/, Okno i Japan- 
ci). Mislim, da lahko upravičeno 
zapišem, da je njihov izbor tokrat 
najboljš i Dobro jim  je uspelo zd
ružiti g lasbeno igro in tekst. Pred
vsem so dom iseln i in učinkoviti.

Skupina Volksvvagen iz Nove 
Gorice se predstavlja s pesmima 
Fotoaparat in Ona. Pomanjkljivost 
te skupine je predvsem to. da svoje 
skromne zasedbe (klaviature-glas, 
basovska kitara, saksofon in bob
ni) ne znajo zapolniti in takoosta ja  
njihova glasba prazna in nepopo l
na. S icer pa je pri njih izjemoma v 
ospred ju  tekst, ki mu bolj p ri
sl uhnemu kot g lasbeni spremljavi. 
Predvsem so preveč dolgočasni* 
bas in ponavlja joči se a k o rd iV la -  
viatur ob sicer zanim ivem saksofo
nu in bobnih. To pa so le nasveti in 
n ikakor ne neusmiljena kritika 
Volksvvagnov, ki šele začenjajo 
svojo g lasbeno ,,kariero"!

Dobrodošla  kaseta, ob kateri pa 
samo še en pomislek! Čemu 
poimenovanje ..Alternativna AA 
fecena"? Žakaj to m odno besedo 
uporab ljam o vsevprek? A lte rna ti
va čemu ali komu?
TATJANA GREGORIČ



K o t nalašč za prvi šolski 
pozdrav nam je Katarina Kelšin 
iz Ljubljane poslala zanimivo 
pismo, v katerem premišlja o 
načinih poslušanja in odnosu 
do glasbe. Njenega prispevka 
smo bili še posebej veseli, ker 
nam je zamisel, ki smo jo 
pripravljali za letošnji 14. let
n ik, vzela takorekoč z jezika.

Vabimo vas namreč, da se 
nam letos oglašate s sestavki, v 
katerih razglabljate o posluša
nju glasbe, o komentiranju 
glasbe in o branju o glasbi. K 
sodelovanju bi želeli p ridob iti 
tud i ne več najmlajše bralce 
naše revije, saj imajo t i bolj 
izdelano mišljenje o zvokih, ki 
nas obdajajo, medtem ko bodo 
mladi najbrž več prostora po
svečali določenim glasbenim 
zvrstem, ki so j im  všeč. Seveda 
pa bomo veseli tud i tistih 
prispevkov, ki bodo poročali ali 
k r it ičn o  govorili o glasbenih 
prireditvah, nastopih na šolah 
in podobnem.

Dopisnike bomo tudi letos 
nagrajevali s ploščami in knjiga
mi.
Uredništvo GM

V svoji prvotni obliki je glasba 
izpolnjen čas.
Friedrich von Sclilegel

. .  .M otnje. Praketanje v ra
dijskem aparatu se j i  je  boleče 
zarezalo v uho. Roka, s katere je  
kapljala umazana pena iz pom ivalne
ga korita , je  skušala n a jti program z 
glasbo. Krrrkzvrrzzz. K ončno ! 
„ . . .  Oh, I  love you, yeah.. . "  Za 
hip je  obstala, nato pa znova 
zaropotala s posodo. V m elodijo se 
je  vrin ilo  še šumenje vode. . .

To je  njen način poslušanja 
glasbe. A l i  pa ob sesanju tal, ob 
učenju. Zanjo glasba k o t sama ne 
obstaja.

Ko se zazrem v zgornje vrstice, se 
sama sebi zazdim k o t pisec slabe 
glasbene srhljivke. Kaj takega se m i 
zd i grozno. Saj ne rečem, da me 
nikdar ne b i m ogli z a lo tit i ob takem  
„ poslušanju", a da b i b il to  m oj 
edin i s tik  z g lasbo.. . Ne. Od tega 
nimam prav n ič , posoda n i dobro 
pom ita  pa še glava me b o li od  
hrupa. In  naj bo pesem še tako lepa, 
m im o mene je  šla k o t pom ladn i 
veter, tako je, k o t da je  nisem še 
nikdar slišala, zame sploh ne obsta-
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PISMO
V šo li smo se uč ili, da poznamo 

š tir i načine poslušanja glasbe: ravno
dušno, neizkušeno, razločujoče in 
povezujoče. Ravnodušnemu poslu
šalcu je  glasba le zvočna kulisa; 
ravno tako b i lahko poslušal tud i 
živahen klepet in ro p o t pisalnega 
stroja. Am pak to n i prav, mene 
vsakič,- ko se zalotim  ob takem 
„pos!ušanju“ , obide nekakšen sram. 
K o t da b i s tem glasbo zaničevala, 
omalovaževala, jo  s ram otila .. . Glas
ba je izpolnjen čas, a ta čas naj nam 
izpo ln i le ona sama, glasba naj nam 
bo tisto  prvo, ne pa le nekaj 
drugotnega, k o t dopolnilo. Ž a l pa je  
vse več takšnih, k i  ne poznajo glasbe 
v drugačni, samostojni ob lik i. Več 
jih  je  k o t vseh neizkušenih, razloču
jo č ih  in povezujočih poslušalcev 
skupaj, če seveda ne upoštevamo 
vseh tistih , k i  se z glasbo poklicno  
a li kako drugače aktivno ukvarjajo, 
k i jim  je  glasba p rv i c ilj v življenju. 
To je  žalostno, a sama ne morem  
s to rit i ničesar drugega, k o t da o tem 
razmišljam. Morda pa je  ravno to 
zgrešeno, morda b i morala razmišlja
t i  o vzrokih, da je  stanje tako? 
Lahko poizkusim , a že na začetku  
se nehote sprašujem, čemu naj b i 
razčlenjevala svoj odnos do glasbe, 
ko pa si lahko v zadovoljstvo in 
ponos priznam, da razen v izjemnih 
okoliščinah vselej poslušam povezu
joče  a li pa vsaj razločujoče, če sem 
ravno „pristransko"  razpoložena? 
Pozanimati se moram drugje, p r i  
tistih, k i ne poslušajo pravilno, in 
p r i tis tih , k i jim  je  glasba deveta 
briga; morda bom izvedela, ka j j ih  je  
pripravilo  do tega, da je  n jihov  
odnos do glasbene um etnosti pač 
tak. Oborožena s potrpežljivostjo  in 
vročična od raziskovalne vneme

povprašam najprej v šoli, k je r smo 
že i/si vajeni najrazličnejših diskusij 
in  sem h k ra ti že trdno prepričana o 
uspehu te m o je ,,ankete“ .

In  razvije se živahen razgovor, b i 
sedaj lahko kdo rekel. Pa se ne, in 
tega ne razumem. Slišim samo, da za 
pravo poslušanje nim ajo časa, ker se 
je  npr. treba preveč u č iti, le vsakih 
nekaj mesecev gredo nekateri na 
koncert, če je  slučajno kak pameten 
na sporedu (s „ pameten“  večina 
razume koncert zabavne glasbe). 
D rugi spet samozavestno trd ijo , da 
poslušajo le eno glasbeno zvrst a li, 
kar je  še pogosteje, le enega a li 
kvečjemu dva izvajalca te zvrsti in 
da j ih  č is to  n ič  ne m ika poslušati 
kaj „tre tjega ". T re tji cenijo le tisto, 
kar je  tis ti h ip  na večinoma tu jih  
Iin form acije  dob ijo  iz revije Bravo) 
h it  lestvicah, drugo pa n i prebite  
pare vredno. Le redki so tisti, k i so 
redni abonenti a li pa vsaj kda j pa 
kdaj gredo na koncert v Cankarjev 
dom. Obenem pa se je  tu d i tu treba 
vprašati, če so to  resnično pravi 
lju b ite lji glasbe a li pa hod ijo  tja le 
zato, da razkazujejo nove obleke in 
da so pač tam, znancem na očeh, in 
se potem  lahko bahajo in ko t 
„ k u l tu m i"  ljud je  vihajo nos nad 
nami, „ neizobraženim i"  (v Cankar
jevem domu sem bila le dvakrat a li 
tr ik ra t), naslednji dan pa ne vedo 
več, kaj so poslušali. Skratka, vsi 
govore in govore, ko pa j ih  vprašam, 
zakaj tako, m i pa nihče ne zna 
odgovoriti.

Priznati pa je  treba, da se j ih  v 
našem razredu izredno veliko ukvar
ja  z igranjem na kak instrument. Naj 
b i b il to  znak, da resnično kva lite t
na glasba le n i tako zapostavljena?

Ne vem. Sama sem že nekaj časa v 
d ilem i glede igranja. Saj ne rečem, 
da ne igram rada klavirja, nasprotno, 
le drugačen odnos imam do tega ko t 
moja profesorica. Priznam, da pre
malo vadim, a kaj, ko  m i to n i v 
veselje, dokler skladb vsaj p rib ližno  
ne znam. In  še v nečem se ne 
strinjam  s profesorico; zame n i tako 
pomembna velika spretnost, več m i 
pomeni, da v skladbo vložim vs 
svoja čustva in občutja, k o t pa da 
h itim  prek tip k  s fantastično h i
trostjo. Zato  me mine nenehno 
vad iti samo lestvice (no, lepše se sliši 
skale) in etude in spet etude in 
navsezadnje se m i upre ves program. 
M o ti mo tudi, da igram za oceno, in 
tega občutka se n ikakor ne morem  
znebiti. Vem, da to  ne sme b it i  ovira 
za sproščeno igranje, a s i ne znam 
pomagati.

Drugače pa glasbo naravnost 
obožujem, zato me suša v trgovinah 
s p loščam i zelo m oti. Pa še depo
z i t  . .  Zato s i k o t večina drugih tud i 
jaz pomagam s presnemavanjem 
plošč iz inozemstva, ko kakemu 
srečniku prek sorodnikov uspe p r it i 
do kakšnega zelo popularnega 
„kom ada". Sedaj le upamo, da ne 
bodo tud i p r i nas (tako k o t ul 
A n g liji) z zakonom prepovedali 
presnemavanja.

I
Za konec le Še ta misel: pravi 

lju b ite lj glasbene um etnosti bo kljub  
pomanjkanju časa a li glasbenega 
materiala našol svoj trenutek, ko  se 
bo lahko, čeprav le za hip, 1 
užitkom  preselil v čudoviti, p rav ljič 
n i glasbeni svet 

K A TA R IN A  KELŠIN  
Srednja druiboslovna šola Vid* 
Janežič v Ljubljani



Brez križanke v naši reviji 
ne gre, saj jo očitno mnogi 
radi rešujete. Letos smo jo ne
koliko spremenili — sami boste 
hitro ugotovili, da smo foto
grafije skladateljev nadomestili 
z mislimi o glasbi in zvokih. 
Morda bo reševanje nekoliko 
bolj zamotano, zato pa tudi 
bolj zabavno. Tudi letos bomo 
med reševalci z žrebom izbrali 
tri, dobitnike velike plošče. 
Reševalcem prve letošnje kri
žanke je namenjena plošča sak
sofonista TO NETA JANŠE.

Rešitev nam pošljite najpo
zneje do 20. oktobra ha naš 
novi naslov: Revija GM, Kers
nikova 4/11, 61000 Ljubljana.

r

Naslovnico je izdelal 
LADO JAKŠA

NOVI NASLOV 
Od 1. oktobra dalje je Glasbe
na mladina Slovenije na KERS
N IK O V I 4 / I I  v LJUBLJANI, 
telefon (061) 322-367 in
322-570.

r
NASLOV UREDNIŠTVA

Revija GM, Kersnikova 4, 
61000 Ljubljana, telefon (061) 
322-367. Račun pri SDK Ljub- 
I j a n a ,  š t e v i l k a  
50101-678-49381. Izide osem
krat v šolskm letu, celoletna 
naročnina za 14. letnik znaša 
100 din, posamezen izvod sta
ne 13 din.

1
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UPRAVNIK TJAKAJ

GLAVNO
MESTO
&VIC.
KANTONA
AARGAN

JANKO
MODER

3DSLUŽENA
ŠPORTNICA

FRANC. SRE 
3NJEVEŠKI 
FILOZOF IN 
TEOLOG 
PIERRE)

ZENICA

TANTAL

GIBALA

SESTAVIL
IGOR
LONGYKA

PRISTAN.
V JUŽNI 
ITALIJI 

(TARANTO)

PRISTAN. 
MESTO V 
MAROKU 
(POTRES 
1960)

OBROKI
POSOJILA

UMRLI FR. 
FILMSKI 
KOMIK 
(JACOUES)

INDIJSKO 
MESTO Z 
GROBNICO 

TAJ MAHAL

OSLOVO 
OGLAŠANJE

SOLATA IZ
PEČENIH
PAPRIK
JAJČEVCEV,
FEFERONA
»N ČESNA

EGIPČAN- jSLOVN|ČNOj VDOLBINA 

BOG SONCa I^TEV,l o  * 1 V STENI

PISATELJ
FLEMING

OZNAKA ZA 
NEZNANCA

PRAŽIVAL 1 /
----7*-

TRENUTEK,
HIP

1
 PLESNI 
ALI JAZZ 
ORKESTER

KEMIJSKI 
SIMBOL 
ZA TELUR

OTPRT...
PROSTOR

PEVKA 
JAZZA 
FITZGE- i 

_RALD___

ANGL. FILM 
IGR. (ALAN) 

VARUH 
OGNI 
TRI RIMLJ.

AAJi
PREJŠNJI

k a n d in a -:a m e r-2UN-
VSKA MINISTER 
PRIPO
VEDKA ' GRŠKI BA 

I SNOPISEC

LISINSKI
VATRO-
9LAV

ŽIVILA

PREKAJENO
SVINJSKO
STEGNO

LETOVIŠČE 
OB
ŽENEV. 
JEZERU

ČETRTI
RIMSKI
KRALJ

ŠESTA IN 
24. ČRKA 
ABECEDE

EMIL
ADAMIČ

EUGEN
JOCHUM

OLIMPIJSKE 
IGRE

OČANEC

PLOVNA 
REKAV ZRN 
NAŠA 
PISAVA)

/
/

/
/

/
KONEC
POLOTOKA

PLEMIČEVO
BIVALIŠČE

IZDELOVA-1 
LEC SVEČ

IME DVEH 
GRŠKIH 
POVELJ
NIKOV

PTICA
UJEDA:
BRKATI

SOBNA
RASTLINA

AVSTR I 
JSKA 
PO ROČ E- 
VAL.
AGENCIJA

KRATICA
MOČNEGA
RAZSTRE.

VPRAŠA®
LNICA

24. IN 
□SMA ČRKfi 
ABECEDE

PESEM
HVALNICA

ČEBELJA
TVORBA

JANEZ
TRDINA

GRŠKI BOG 
LJUBEZNI

BERT
SOTLAR

OŠKI 
OKRAS 
NA OBRAZI

PREJŠNJI 
EGIPTOVSK 

PREDSE D. 
KANVAR ELI

NAGRADNA
KRIŽANKA

E,REDNIŠKI ODBOR
Miloš Bašin (oblikovalec in 
tehnični urednik), Lado Jakša, 
dr. Primož Kuret (glavni ured
nik), Igor Longyka, Mija Lon- 
gyka (lektorica), Leon Magda
lene, Kaja Šivic (odgovorna 
urednica), Mojca Šuster, Metka 
Zupančič, Mirjam Žgavec.

r #
UREDNIŠKI SVET
Dr. Janez Hoefler (predsed
nik), dr. Marija Bergamo 
(FF»-PZE Muzikologija), Igor 
Dekleva (AG Ljubljana), Gre
gor Forte (GMS), Nena Hoh- 
njec (PA Maribor), Jakob Jež 
(Z K O S ), M arija  Mesarič 
(ZDGPS), Dragica Mlinarič 
(GMS), Lovro Sodja (ZDGPS), 
Jože Stabej (DGUS), Dane 
Škerl (DSS), Mojca Šuster 
(GMS) in delegacija uredništva 
(glavni in odgovorni urednik).

Revijo GM izdaja Glasbena 
mladina Slovenije, grafično jo 
pripravlja D IT C ' -  tozd Grafi
ka Novo mesto, tiska tiskarna 
Ljudske pravice v Ljubljani. 
Revija je oproščena temeljnega 
davka na promet proizvodov 
po sklepu Republiškega sekre
t a r i a t a  za in fo rm a c ije  
421/1-72 z dne 22. oktobra 
1973. Sofinancirata jo kultur
na skupnost Slovenije in Po
sebna izobraževalna skupnost 
za kulturo.



POLETNI TABOR 
V GROŽNJANU

„Že štirinajstič po vrsti je letos 
zaživelo malo mestece v osrčju Ist
re, Grožnjan. Kot vsako leto so se 
tu zbrali mladi glasbeniki, pa še 
nekateri slikarji, ki imajo tu svoje 
ateljeje in razstavne prostore. Do
mačinov tu res ni več veliko, zato 
pa pomagajo napolniti grožnjfanske 
ulice Številni turisti in obiskovalci 
koncertnih prireditev ter galerij. 
Skorajda z vsakega okna prihajajo 
včasih bolj, včasih manj ubrani 
zvoki glasbil, ki znajo ustvariti svo
jevrstno razpoloženje. Takšen je 
Grožnjan poleti".

To so besede, s katerimi se je na 
Radiu Koper pričela serija oddaj, 
ki je spremljala delo Poletnega glas
benega tabora Mednarodne federa
cije Glasbene mladine od začetka 
julija pa vse do konca avgusta. Dej
stvo, da je eden od medijev redno 
spremljal grožnjanske dogodke, je 
zelo razveseljivo, hkrati pa daje slu
titi, da se je v organizacijskem po
gledu nekaj premaknilo. Res se je: 
iz Grožnjana še nikdar niso priha
jale vesti o koncertih ih podobnih 
dogodkih tako redno kot prav le
tos. Prihajale so v različne kraje, 
predvserti pa — kar je najvažnejše — 
v večja okoliška turistična središča, 
ki so, kot vemo, glavni vir občin
stva grožnjanskih koncertov. Skoraj 
trideset jih je bilo v teh dveh mese
cih, pri čemer so se na istem odru 
zvrstili udeleženci tečajev in njihovi 
profesorji, ob tem pa še razni mla
di talenti in drugi umetniki, ki so 
se v Grožnjanu ustavili .m im o
grede". Žalostno bi bilo, če bi 
morali taki mojstri, kot so Grigorij 
Žislin, Gerhard Doderer, Boško Pe
trovič, Karlheinz Miklin ali člani 
pariškega Tria Iris igrati pred praz
no dvorano. Po drugi strani pa si 
marsikdo iz bližnjih krajev ne bi 
mogel odpustiti, če bi zamudilpri- 
ložnost slišati jih. Za mnoge je bilo 

' razveseljivo tudi odkrivanje novih 
imen, mladih talentov, tako violi
nistke Mirte Pleteršek iz Zagreba, 
violončelista Igorja Ščedrova ali 
pianista Daniela Albertija, če jih le 
nekaj naštejem. . .  In ni jih bilo 
malo, ki so se kljub bencinski krizi 
odpravli na pot, da bi slišali ta ali 
oni koncert. Posebno pozornost so 
zbudili trije mladinski pihalni or
kestri iz Velike Britanije, sestavljeni 
iz že tradicionalnih šolskih pihalnih 
orkestrov; njihovi živahni nastopi 
pa so postali glavna atrakcija tudi 
zagrebških televizijcev, ki so se 
prav tako trudili zabeležiti, kar se 
le da. Za vse to hvala direktorju 
letošnjega tabora Vladu Seljanu. 
Vendar. Kljub vrsticam pod naslo
vom, ki prikazujejo splošno sliko, 
kljub najštevilnejšim koncertom in 
njihovim obiskovalcem, kljub ob

veščanju, poročanju, kljub števil
nim razstavam, kljub temu da je 
otvoritev ene od njih prvič po dol
gem času zopet združila likovne in 
glasbene umetnike, torej kljub te
mu, da sta na otvoritvi razstave 
Štefana Planiijca igrala čelista Vla
dimir Kovačič in Andrej Petrač in 
da je Vladimir Kovačič prispeval k 
temu še svojo prozo, . . ., počutje 
nekaterih udeležencev ni bilo naj
boljše. To se zgodi, če v tako 
majhnem, od večjih središč odmak
njenem kraju, v katerem občasno 
zmanjka vode ali celo elektrike, in 
Ki ima premalo urejene gostinske 
usluge, organiziramo tabor, ki se ga 
udeležijo številni glasbeniki z naj
različnejših koncev sveta . . . .

Najvažnejša je vendarle glasba, 
zaradi katere mladi talenti prihitijo 
v Grožnjan. V  tem pogledu leto
šnjim organizatorjem ne moremo 
oporekati kvalitete. Nekateri mladi 
glasbeniki so naravnost ,,pridrveli" 
v Grožnjan; nič čudnega: Kq sem 
slišal, da bo letos vodil violinski 
tečaj sovjetski violinist Grigorij Ž i
slin, sem' se nemudoma prijavil. Od 
takega violinista se namreč res lah
ko še mnogo naučim, pa čeprav 
sem tudi doslej imel možnost delati 
z odličnimi profesorji. Naš^tudij je 
pač tak, da se nikdar ne zaključi, 
vedno znova se moramo izpopol
njevati . . (Volodja Balžalorskv, 
Ljubljana).

Podobno je bilo z mladimi ja- 
zzisti. . .  ..Jazzovski tečaj je bil 
letos najbolj masovno obiskan, če
prav ga vodim že šesto leto. Udele
žilo se ga je kar trideset učencev, 
vodilo pa jih je sedem profesorjev, 
med katerimi naj posebej omenim 
dekana Jazz Akademije v Grazu 
saksofonista Karlheinza jMiklina. 
Mislim, da je bil 'naš tečaj tudi 
kvalitetno uspešnejši od prejšnjih, 
kar je videti iz napredka udeležen
cev, s katerimi delam že več le t . .  . 
Seveda je ta tečaj t&liko pomemb
nejši,- ker programi glasbenih šol pri 
nas ne vključujejo jazza, zato sem 
tudi predložil Glasbeni mladini na
črt, po katerem bi lahko delali 
prihodnje leto. Tečaj naj bi trajal 
vsaj tri tedne, delati pa bi morali v

dveh skupinah, začetniški in nada
ljevalni. Tako bi lahko več časa 
posvetili bolj nadarjenim mladim 
glasbenikom . . . Nekaj zelo talenti
ranih že imamo in upam, da jih 
bomo lahko kmalu poslušali v pro
fesionalnih skupinah na naših in 
tujih o d r ih . . ."  (Boško Petrovič, 
Zagreb).

Mnoge udeležence je poleg pro
fesorjev pritegnil tudi program te
čajev, tako mlade organiste in čem- 
Daliste . . .  „V  Grožnjan sem prišla 
predavat interpretacijo glasbe starih 
portugalskih mojstrov in zelo me 
veseli, da so moji učenci sprejeli te 
skladbe s takim navdušenjem. Za
nje je to nekaj popolnoma novega, 
svežega, čeprav so bile te skladbe 
na Portugalskem objavljene že pred 
nekaj leti. Sedaj se zanje zanimajo 
in jih objavljajo mnogi muzikologi, 
z največjim uspehom profesor Ger
hard Doderer, ki istočasno z mano 
vodi v Grožnjanu orgelski tečaj. 
Čeprav je ta glasba med poslušalci 
še neznana, bi jo morali pogosteje 
izvajati, saj se na koncertih stare 
glasbe pojavljajo vedno ista imena 
skladateljev, ki jih že vsi pbznajo. 
Prav te skladbe pa bi lahko prinesle 
nekaj več svežine na koncertne od
re, saj se ne držijo strogih formal
nih obrazcev, temveč zaživijo šele z 
improvizacijo izvajalca . . ." (Cre- 
milde Rosado—Fernandez, Lisbo- 
na).*

Tako je zaživela glasba Antonia 
Carreire, Carlosa Seixasa in drugih 
portugalskih starih mojstrov (na 
koncertu čembalistov).

Tudi člani mednarodnega ko
mornega orkestra so letos.vadili s 
posebno zagnanostjo. Prvič po dol
gem času je namreč grožnjanski 
orkester vodil mlad dirigent, diplo
mant dunajske Glasbene akademije, 
Aleksandar Kalajdžič iz Zagre
ba. . . „Za študenta dirigiranja je 
zelo pomecnbno, da lahko čimveč 
vadi z orkestrom, zato sem zelo 
hvaležen vsem, ki so mi omogočili 
delo s tem orkestrom. Vem, da pri 
nas ni glasbene akademije, ki bi to 
svojim-študentom lahko omogočila, 
zato so prav taki tabori zanje edin
stvena priložnost. Čeprav sem imel

izjemno srečo, ua serr. la n K O  študi
ral na Dunaju, kjer sem z orke
strom lahko predelal praktično ves 
svoj repertoar, mi je delo z grož- 
njanskim orkestrom velika izkušnja. 
Celo pred diplomskim koncertom 
sem imel le dve vaji z orkestrom, 
tukaj pa delamo skupaj dvakrat 
dnevno po tri ure. Orkester je se
stavljen v glavnem iz uč^pcev sred
nje glasbene šole, ki.še nimajo veli-, 
ko izkušenj, imajo pa veliko volje 
in zagnanosti, ki nudi veliko zado
voljstva v skupnem delu meni in 
n jim . . . "

In še in še je bilo stvari in imen, 
ki so pritegovala: čelista Daniil Ša- 
fran iz Sovjetske Zveze in Michael 
Flaksman iz ZDA ter hornist Her
mann Baumann iz ZRN, katerih 
učenci so napolnjevali grožnjanske 
ulicfe v avguslfo. Takrat je bilo v 
Grožnjanu sploh živahnejše, saj je 
za družabnost skrbelo kar trideset 
animatorjev, ki so imeli največ dela 
okrog katalonske kulture. Španska 
vlada je namreč denarno podprla 
cel sklop tečajev in predavanj o 
katalonski kulturi ter z njimi tudi 
koncerte: klavirskega, kitarskega in 
pevskega. To je seveda privabilo 
največ novinarjev, saj je bila v tem 
sklopu organizirana prava tiskovna 
konferenca, ki je iz tega naredila 
največji dogodek letošnjega Polet
nega tabora. . . .  In' ne pozabimo, 
da je Grožnjan ob tem prvič gostil 
tudi muzikolcge, umetnostne zgo
dovinarje, literarne teoretike in 
zgodovinarje.

Pa čeprav je bil v organizacij
skem pogledu to res morda nekak
šen „dogodek leta", se je verjetno 
marsikomu najbolj vtisnil v dno 
duše neki drug, navidez manj po
memben dogodek. To je bil kon
cert violinista Grigorija Žislina, ki 
se je s svojo subtilno muzikantsko 
naravo in neverjetno tehnično 
spretnostjo zavrtal v spomin, ne ; 
pretiravan, če rečem, vsakega po
slušalca.

. .  Povedati moram, da mi je 
bil moj koncert v Grožnjanu zelo 
prijeten, saj sem takoj začutil, da 
so me poslušalci sprejeli z navdu
šenjem. To toplo ozračje je pustilo 
v meni izjemno dober vtis, zato se 
bom tega koncerta še dolgo spo
minjal. Še posebno zato, ker sem 
se nanj, kot na vsak koncert, zelo, 
resno pripravljal. Nikdar ne delam1 
razlik med koncerti; ne glede na 
okolje ali število poslušalcev se na 
vsakem koncertu enako potrudim,

' da bi zadovoljil občinstvo. . 
(Gregorij Žislin).

Spodbudne besede umetnika, ki 
ga bomo lahko poslušali tudi v 
Ljubljani in nekaterih drugih slo
venskih mestih. LEA HEDŽET


